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A Szadai Czibere Hagyomány-
őrző Egyesület immár harma-
dik alkalommal rendezte 
meg a Czibere Táncegyüttes 
hagyományos évzáró gála-
műsorát és családi délutánját. 

 A Szadai SE felnőtt labdarúgó-
csapata a Pest vármegyei III. 
osztály 2023/24-es idényében 
a 6. helyen végzett újoncként. 
A közeli jövőben megcélozzák 
a másodosztályt. 14–15. oldal 21. oldal
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Mindent a közösségért! 
– Interjú Szada új 
díszpolgárával 6–7. oldal
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Az egyik óriás sportesemény után itt a másik Európában:
 a július 14-én véget ért németországi labdarúgó-Európa-

bajnokság után július 24-én – a hetes 
rögbi és a futball küzdelmeivel – elkezdődik a 2024-es

 olimpia Párizsban. Amely, ugye, akár lehetett volna 
a francia helyett a magyar fővárosban. Felidézzük a 
közelmúltat és a mostani magyar sportági esélyeket.

Mindörökké 
budapesti olimpia?

Az Inside the Games portál már-
ciusban adott hírt arról, hogy a 
párizsi játékok rendezési költ-
ségének becsült végösszege kö-
rülbelül 9 milliárd euró lehet, en-
nek kisebb része állami pénz (kb. 
2,5 milliárd euró), nagyobb részét 
szponzorok, magáncégek állják. 
 Lefordítva: a fenti összeget 
alapul véve mintegy 3577 milli-
árd forintba kerülne most a buda-
pesti olimpia! (Csak hogy legyen 
mihez viszonyítani: 2024 áprili-
sában a magyar államháztartás 
központi alrendszere 2321,4 milli-
árd forintos hiánnyal zárt.) Ehhez 
képest a PwC cég által 2015-ben 
elkészített és megalapozottnak 
vélt hivatalos megvalósíthatósá-
gi tanulmánya szerint a „2024-es 
budapesti olimpia nettó költsége 
774 milliárd forintra becsülhető”. 
Nem tévedtek sokat…

MENNYI AZ ANNYI?

N éhány hete meglepő kijelentést tett 
Aleksandar Vučić szerb államfő. 
A nova.rs hírportál május 1-én 

megjelent tudósítása szerint a politikus a 
Belgrád melletti Surčinban épülő Nemzeti 
Stadionnál tett látogatása során megem-
lítette, hogy egyfelől ebben a létesítmény-
ben lesz a 2028-as labdarúgó-Európa-liga 
döntője, másfelől – ha már lesz egy ilyen 
korszerű aréna – Szerbia és Magyarország 
akár közösen is bejelentkezhetne egy olim-
pia megrendezésére. De pontos évszámot 
nem jelölt meg.
 Apró szépséghiba: a majdani kupafi nálé-
ról az illetékes európai szövetség, az UEFA 
még nem döntött, míg olimpiára nem orszá-
gok, hanem nemzeti olimpiai bizottságok je-
lentkezhetnek az adott városok önkormány-
zatainak és a nemzeti kormányok pénzügyi 
garanciavállalásával, jóváhagyásával. 

Inkább más
A tények kedvéért: a Nemzetközi Olimpiai 
Bizottság (NOB) korábbi döntéseinek ér-

telmében – 2024 és Párizs után – 2028-
ban az amerikai Los Angeles, 2032-ben az 
ausztrál Brisbane lesz a rendező város. A 
2036-os helyszín még nyitott, ám a szer-
vezet ázsiai várost preferálna. Ugyanakkor 
még a Magyar Olimpiai Bizottság 2022-es 
közgyűlésén Gyulay Zsolt MOB-elnök azt 
mondta, „Magyarországnak erkölcsi kö-
telessége, hogy beadja pályázatát a 2036-
os olimpiára”. 
 Budapesten majdnem volt olimpia – két-
szer is. Az 1920-as játékok rendezési jogát 
hét évvel korábban megnyerte a magyar fő-
város Antwerpennel szemben, ám mivel az 
első világháborúban Magyarország vesztes 
fél volt, ezért a jogot a NOB elvette Buda-
pesttől és a belga város kapta meg. A követ-
kező céldátum 1940 lett, magyar tervek is 
készültek, de azok nem lettek beadva, sőt a 
második világháború kitörése miatt végül 
elmaradt ez az olimpia. Az Országos Test-
nevelési Tanács 1938-ban az 1944-es játé-
kokat is megpályázta a fővárossal együtt, 
de a NOB inkább az 1948-asat adta oda Bu-
dapestnek. Ám a háború miatt az 1944-es 

is elmaradt, az 1948. évi olimpiát pedig új-
fent háborús vesztesként nem rendezhették 
meg a magyarok (így Londonban gyűltek 
össze a sportolók). Később még az 1960-
as olimpia lebonyolítására is jelentkezett 
a MOB és Budapest – a NOB-tagok azon-
ban Rómát hozták ki győztesnek. 
 Ezt követően évtizedekig ötletszin-
ten sem merült fel a rendezés lehetősége, 
majd – némileg váratlanul – Orbán Vik-
tor miniszterelnök 2001. május 28-án Lau-
sanne-ban, a Nemzetközi Olimpiai Bizott-
ság székhelyén hivatalosan bejelentette: a 
Magyar Köztársaság kormánya támogatja 
a 2012-es nyári olimpiai játékok, egyúttal 
a paralimpiai játékok megrendezését Bu-
dapesten. Ezt követően egy kormányhatá-
rozat létrehozta a konkrét pályázati előké-
szítést végző Olimpiai Pályázat Előkészítő 
Bizottságot (OPEB), amelynek egyik társ-
elnöke az akkori liberális budapesti főpol-
gármester, Demszky Gábor lett. (Buda-
pest vezetése és közgyűlése anno azon az 
állásponton volt, hogy ha a kormány áll-
ja a teljes költséget, akkor az önkormány-
zat kész „nevére venni” pályázatot.) 2003 
körül kellett volna beadni a hivatalos pá-
lyázatot a NOB-nak, de részben politikai 
csatározások, részben pénzügyi okok, rész-
ben létesítménybeli hiányosságok miatt a 
Medgyessy Péter vezette MSZP–SZDSZ-
kormány kevésbé volt elkötelezett, így a 
MOB végül nem küldött jelentkezési do-
kumentációt. 

Hagyományosan a görögországi Olümpiában gyújtják meg az olimpiai lángot
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A 33. olimpiát július 26. és augusz-
tus 11. között rendezik meg Pá-
rizsban (július 24-én már indulnak 
a versenyek, 26-án lesz a hivata-
los megnyitó), Magyarországot 21 
sportági szakágban 180 sporto-
ló képviseli. A MOB főtitkára, Fá-
bián László szerint a hagyomá-
nyos magyar sikersportágakban, 
a vívásban, a kajak-kenuban, az 
úszásban lehet reálisan számíta-
ni magyar érmekre, de jó eséllyel 
lehetnek még dobogósok a birkó-
zásban, a cselgáncsban, az öttusá-
ban, és meglepetést szerezhetnek 
a tekvandósok. Továbbá a férfi - és 
a női vízilabda-, illetve kézilabda-
válogatottakban is benne van a si-
keres szereplés.

ESÉLYEK

Igen, de mégsem
Hosszú csendet követően a 2010-es poli-
tikai váltás, a Fidesz ismételt kormányra 
kerülése után újra felvetődött az olimpia-
rendezés lehetősége. Mivel a kormány-
zat stratégiai területnek nyilvánította a 
sportot, így meghirdette a Kemény Fe-
renc Sportlétesítmény-fejlesztési Progra-
mot is. Hivatalosan azért, hogy korszerű-
sítse az egyébként tényleg elavult és rossz 
állapotú sportinfrastruktúrát, illetve mo-
dernebbeket, újabbakat emeljen, viszont 

„mellékes célja” az volt, hogy ha a kormány 
garanciá jával egyszer tényleg jelentkezik 
olimpia megrendezésére a MOB és a fő-
város, akkor a lehető legtöbb létesítmény 
már meglegyen. 
 A megfelelő pillanat 2015. július 8-án 
jött el: ezen a napon a Tarlós István főpol-
gármester vezette Budapest és a Magyar 
Olimpiai Bizottság – a fi deszes többségű 
Fővárosi Közgyűlés jóváhagyásával, az Or-
bán-kormány garanciavállalásával – elküld-
te a hivatalos rendezési szándéknyilatkoza-
tot a 2024-es nyári játékokra. Megalakult a 
szervezést előkészítő Budapest 2024 Non-
profi t Zrt., a NOB megkapta a részletes ma-
gyar pályázati anyagot. Budapest mellett 
Párizs, Los Angeles és Róma jelentkezett, 
igaz, utóbbi 2016 őszén visszalépett. Elké-
szültek a sportági helyszínek hazai látvány-
tervei, elkészült az 1300 oldalas megvalósít-
hatósági tanulmány – az illetékesek pedig 
belföldön és külföldön is lobbiztak. Folya-
matosan azt sugallták, hogy Budapestnek 
igenis van esélye a győzelemre.
 Majd 2017 elején, kevéssel a NOB hely-
színről határozó tanácskozása előtt, a je-

lentkezést – a vonatkozó kormányhatáro-
zat megjelenése után – mégis visszavonta 
a MOB! A Momentum egyesület (később 
párt) ugyanis meghirdette a NOlimpia nevű 
népszavazási kezdeményezést, amelyre 
266  151  db támogató aláírást szedett ösz-
sze. A jogszabály szerint 200 ezer feletti 
érvényes aláírás esetén kötelezően ki kel-
lett volna írni a népszavazást a Nemzeti 
Választási Irodának. Ám a kormány még 
azelőtt határozott a visszalépésről, mielőtt 
az NVI hivatalosan is kiírta volna a refe-
rendumot és annak meghatározó ered-
ménye lett volna. (Így a NOB logikusan a 

leendő helyszíneket elosztotta a két ver-
senyben maradt város között.) 
 Azóta is sokan korholják a liberális pár-
tot, hogy „szétszakította” a „nemzeti álmot” 

– ám semmi sem lett szétrobbantva! A kor-
mányzati és a MOB-os felelősök akkori nyi-
latkozatai szerint a budapesti olimpiának 

„elsöprő” társadalmi támogatottsága volt, 
a neves PwC cég által készített megvalósít-
hatósági tanulmányt pedig megalapozott-
nak tartották – ha ez így volt, úgy bátran 
bele lehetett volna állni a népszavazásba, 
hiszen úgyis az „igen” voksok lettek volna 
többségben.
 A Fidesz-kormány azonban attól félt, 
hogy a budapestiek döntő része mégsem 
pártolja a rendezést. Egy elutasító ered-
mény nyilvánvaló politikai népszerűség- 
és presztízsveszteséggel járt volna a kor-
mánypárt számára, ezt pedig nem merte 
megkockáztatni. Mivel nem volt voksolás, 
nem derült ki, mennyire volt megalapozott 
ez a félelem.
 Másrészről a hirtelen visszalépés felveti 
a kérdést: tényleg valós társadalmi támo-
gatottsága volt a rendezésnek, tényleg meg-
alapozott volt a megvalósíthatósági tanul-
mány, vagy a budapesti olimpia csak egy 
szűk politikusi és sportvezetői kör hóbort-
ja? Mindenesetre 2023-ban Schmidt Ádám 
sportért felelős államtitkár úgy nyilatko-
zott, hogy a NOB 2017-ben nem hivatalo-
san felmérte a budapesti rendezés belföldi 
támogatottságát, és „annak nagyon rossz 
eredménye lett”. Vagyis lehet, hogy a NOB 
amúgy is elkaszálta volna a magyar pályá-
zatot. Az pedig – látva a belerakott pénzt, 
munkát, energiát és a hangzatos kinyilat-
koztatásokat – talán még nagyobb bukás 
lett volna.

Mégis?
Azt azért jó lenne tudni, hogy Vučić el-
nök csak egy jóízűt kampányolt belföld-
re, vagy tud(ott) valamit, és a háttérben 

– a sorozatos kudarcok ellenére – még 
mindig megy a szervezkedés a budapes-
ti (és belgrádi) olimpiáért. Nos, úgy tű-
nik, tényleg megy!
 A VSquare oknyomozó online portál jú-
nius végi híradása szerint tárgyalások foly-
nak a háttérben a kormány és a Fővárosi 
Önkormányzat között arról, hogy Buda-
pest újra pályázza meg egy nyári olimpia 
megrendezését. A portálnak nyilatkozó 
kor mányközeli forrás szerint a kormány a 
főváros együttműködéséért cserébe infra-
strukturális projektek támogatását ígérhe-
ti. Ha változatlanul 2036 van célkereszt-
ben, arra legkésőbb 2027-ben jelentkezni 
kell… Raff ai Ferenc

 Ilyen érmeket kapnak 
a párizsi dobogósok
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Átvették a megbízó-
leveleket

Egészségügyiseket 
köszöntöttek

A 2024. június 9-én megtartott önkor-
mányzati voksolás jogerős szadai vég-
eredményének megállapítását követően 
Antalka Géza, a szadai helyi választási bi-
zottság elnöke június 18-án rövid ünnep-
ség keretében átadta a megbízóleveleket a 
2024–2029 közötti ciklusra megválasz-
tott polgármesternek és önkormányzati 
képviselőknek. A szinte változatlan ösz-

Pintér Lajos polgármester – Tóth 
László jegyző és Bula Beáta igaz-
gatási ügyintéző társaságában 
– fogadta július elején dr. Kolta-
iné Farkas Gabriellát, a Vertikal 
Group szolgáltatási igazgató-
ját, miután az elmúlt időszakban 
több kérdésben is személyes 
megbeszélést kezdeménye-
zett vele. Az egyik legfonto-
sabb téma a szelektív hulladé-
kok heti elszállításának kérdése 
volt, ami az igazgató tájékozta-
tása szerint a hulladéktörvény 
júliustól hatályos módosítása 
szerint változatlan műszaki tar-
talommal történik a jövőben is. 
Így Szadán – határozatlan ide-
ig – továbbra is marad a szelek-
tív hulladék heti rendszerességű 
elszállítása. Felmerült az évek 
óta elmaradt lomtalanítás ügye 
is. Jogszabályi rendelkezés alap-
ján Szada Nagyközség Önkor-
mányzata várhatóan ősszel a 
Vertikal Group-pal együttmű-
ködve gyűjtőpontos lomtalaní-
tást szervez. Ennek részleteiről 
később adunk tájékoztatást.
 Az igazgató felhívta a fi -
gyelmet arra, hogy az ingat-
lanhasználóknak kötelező hul-
ladékelszállításra vonatkozó 
közszolgáltatási szerződést köt-
niük már a hulladék keletkezésé-
től kezdve. Tehát már a beköltö-
zést követően szerződni kell, nem 
kell megvárni a használatba vé-
teli engedélyt sem! A kommu-
nális edényzetet minden eset-
ben a lakosnak kell beszereznie, 
a szelektív edényt pedig az ön-
kormányzaton keresztül bizto-
sítja a MOHU. Jelenleg a kerepesi 
hulladékudvart használhatják 
a szadai lakosok (2144 Kerepes, 
Ökörtelek-völgyi Hulladékkeze-
lő Központ, hrsz. 0115/2.), ame-
lyet a gödöllői repülőtér felől le-
het megközelíteni. Egyelőre nincs 
konkrétum arról, hogy létesülne 
máshol a környéken hulladékud-
var. Minden lakossági panasszal a 
Vertikal Group ügyfélszolgálatá-
hoz kell fordulni a 28/561-200-as 
telefonszámon.

MARAD A HETI 
SZÁLLÍTÁSI REND

szetételű régi-új testület előreláthatóan 
az október 10-i alakuló ülés és az eskü-
tétel után lép hivatalba.

A magyar egészségügy ünnepe, a július 1-i 
Semmelweis-nap alkalmából Pintér Lajos 
polgármester és a képviselők köszöntötték 
Szada egészségügyi dolgozóit. A település 
vezetője egész Szada lakosságát képvisel-
ve megköszönte az áldozatos, felelősség-

ÁLDOZATOS, FELELŐSSÉGTELJES, ODAADÓ MUNKÁT VÉGEZNEK

ELINDULT A PEDIBUSZ
Ahogy korábban lapunkban jelez-
tük, gödöllői mintára Szadán is beve-
zették a fenntartható iskolába járási 
programot, a Pedibuszt (magya-
rul lábbuszt). A programot a Székely 
Bertalan Általános Iskola igazgató-
nője a Kréta rendszeren belül egy fel-

méréssel kezdte el. Kiderült, hogy a 
Pedibuszra mutatkozott igény, így 15 
fő részvételével a Margita és a Sző-
lőhegy településrészekről június 18-
án, 19-én és 20-án reggel a szülők 
vezetésével elindultak az első közös 
séták. 

ŐSSZEL KEZDIK MEG AZ ÚJ CIKLUST 

teljes, odaadó munkájukat, mellyel a helyi 
lakosok ellátását, egészségét biztosítják. A 
dolgozókat Péter-Tóth Áron, a Székely Ber-
talan Általános Iskola 5. osztályos tanu-
lója furulyán előadott moldvai néptánc-
dallamokkal „lepte meg”.
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Önzetlenül 
a (köz)biztonságért

A Fényfesztivál szervezőiként egy 
különleges kéréssel fordulunk a 
szadai és környékbeli felnőttek-
hez! Az idei fesztivál idején ter-
vezünk kialakítani egy „könyv-
lapozó-társasozó” játéksarkot, 
amelyen a gyermekek megismer-
hetik és kipróbálhatják a régi idők 
játékait. Ha lapul a padláson, fi ókok 
mélyén, sufniban, kamrában olyan 
játék, társasjáték, amely a saját 
vagy szülők gyerekkorából való, és 
kölcsönadnák nekünk a fesztivál 
napjára, keressenek meg minket! 
Üzenni a Szada Fényei Facebook-
oldalon vagy a szadafeszt@gmail.
com e-mail-címre lehet. Mi be-
gyűjtjük és vissza is visszük a köl-
csönkapott játékokat. Továbbra is 
várjuk önkéntes segítők jelentke-
zését ugyanitt!

Benke Éva, SzadaFeszt 
Közösségszépítő Egyesület

ELŐ A RÉGI 
JÁTÉKOKKAL!

Idén június 27. volt a polgárőrök napja. 
Az országos rendezvényen Túrós András, 
az Országos Polgárőr Szövetség elnöke 
kiemelte: a polgárőrség a béke, a nyuga-
lom és a biztonság civil záloga a települé-
seken. Mint mondta, „a polgárőrség nem-
zeti kincs, mert annyira egyedi, annyira 
speciális és annyira különleges, hogy se-
hol, sem Európában, sem a világban nem 

található a polgárőrséghez hasonló ci-
vil bűnmegelőzési szervezet”. A Szadáért 
Polgárőr Egyesület tagjai önzetlenül, té-
rítésmentesen, saját szabadidejük felál-
dozásával tesznek a rendőrséggel közösen 
azért, hogy Szada biztonságos hely legyen. 
A polgárőrök napja alkalmából szerkesz-
tőségünk is tisztelettel megköszöni tevé-
kenységüket! 

TISZTELET A SZADAI POLGÁRŐRÖKNEK

Névnapos 
köszöntése 

 

SZADA HULLADÉK-
GYŰJTÉSI RENDJE, 2024

JÚLIUS–AUGUSZTUS

A Vertikal Group tájékoztatása 
szerint zsákértékesítő partnere-
iknél (Szadán a Dózsa György út 
127. alatt, a Pati-Ker Kft.-nél) az 
alábbi hulladékgyűjtő zsákok sze-
rezhetők be: a kisebb mennyisé-
gű komposztálható zöldhulladék 
gyűjtéséhez biológiai lag lebom-
ló, kukoricakeményítőt tartalma-
zó anyagból készült zsák 180 Ft/db 
áron; 120 literes, „Többlethulladék” 
feliratú, szürke színű köztisztasági 
zsák, ára a településen lévő azonos 
űrtartalmú edény ürítési díjának fe-
lel meg; 120 literes, víztiszta, sze-
lektívhulladék-gyűjtő zsák. 

TOVÁBBI INFORMÁCIÓ: 
 a Vertikal Group Nyrt. 
 ügyfélszolgálatán kérhető: 
 2112 Veresegyház, Fő út 35.;
 telefon: 28/561-200;   
 e-mail: ugyfelszolgalat.ek@ 
  vertikalgroup.hu.  

Vertikal Group

Júniusban is nagy szeretettel vártuk 
klubtagjainkat az Idősek Nappali Klub-
jába. A hónap második hetében köszön-
töttük névnaposunkat, Végh Sándorné 
Mancikát. Mint ahogy ez már egy ked-
ves hagyomány nálunk, Tóth Istvánné 
Ica egy verssel köszöntötte az ünnepeltet, 
aki süteménnyel vendégelte meg társait. 
A fi lmklub keretén belül két vígjátékot 
tekintettünk meg: az Esküvő végrende-
letre és a Különben dühbe jövünk című 
örök klasszikust. Mindkét fi lm nagy si-
kert aratott az idősek körében, visszare-
pítette őket ifjúkoruk világába. 
 Szeretném megragadni az alkalmat, 
hogy a klubba invitáljak minden kedves 
érdeklődőt. Változatos programokkal 
várjuk az időseket. Az ilyen összejövete-
lek mindig jó hangulatban telnek. Szere-
tettel várunk mindenkit a programokra! 
Elérhetőségek: ori.ildi@szada.hu és 06-
70/199-9570 Őri Ildikó klubvezető

JÚLIUS
DÁTUM HÉTFŐ

22. KOMMUNÁLIS ZÖLDHULLADÉK

29. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV

AUGUSZTUS
DÁTUM HÉTFŐ

5. KOMMUNÁLIS ZÖLDHULLADÉK

12. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV

19. KOMMUNÁLIS ZÖLDHULLADÉK

26. KOMMUNÁLIS SZELEKTÍV
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ÖNKORMÁNYZAT

Petrák Árpád jelenlegi alpolgármester kapta az idei 
díszpolgári címet. Idestova 34 éve a szadai közélet aktív 
szereplője, így szemtanúként látta, hogyan alakul át a 

település környezete és társadalma. Mindemellett a közös-
ség elszánt híve, amit olykor a családja elé is helyez. Interjú.

„A segítségnyújtás 
sikerélménye éltet”

H ogyan értesült a díszpolgá-
ri kitüntetésről?
 – Az egyik, a témával foglal-

kozó bizottsági ülésen tudtam meg, hogy 
Gelle Róbert képviselőtársam javasolt a 
címre, gondolom, miután „átnézte” a múl-
tamat. Előtte sem ő, sem más nem szólt 
nekem arról, hogy egyáltalán lehetséges 
jelölt vagyok. Meglepődtem, egyúttal na-
gyon megtisztelő, hogy végül a képviselő-
testület nekem ítélte oda ezt a kitüntetést.

 
– Ez a bizonyos múlt elég régóta tart! 
Visszanézve az archívumokat, már 
az 1990-es legelső szabad önkor-
mányzati választáskor szerepelt a 
neve a jelölti listán.
 – Igen, akkor kapcsolódtam be a helyi 
ügyekbe, több éven át voltam képviselő, il-
letve alpolgármester is. Abban az időben

– kis túlzással – a szadai lakosság fele a ro-
konom volt, a másik felét meg ismertem a 
családi boltunkon keresztül, ilyenformán 

amikor csak lehetett, igyekeztem minden-
kinek segíteni. Az önkormányzatba, illet-
ve a képviselő-testületbe kerülve sokkal 
szélesebbek lettek a segítség lehetőségei, 
én pedig örültem, hogy még többet tehe-
tek a szadai közösségért. Képviselőként is 
nagyon izgalmas időszak volt a szocializ-
musból a piacgazdaságba való átmenetet 
megélni, ahhoz a saját eszközeimmel hoz-
zájárulni. Szada akkoriban szó szerint fa-
lusias környezetű volt, paraszti szárma-
zású lakosokkal, és innen jutottunk el a 
ma már inkább polgári berendezkedés és 
környezet felé. 

– Milyennek látta bennfentesként 
ezt a mintegy 34 esztendőt?
 – Voltak lassabb, voltak gyorsabb fej-
lődési szakaszok, de a robbanásszerű la-
kosságszám-növekedéssel valahogy sosem 
számoltunk. És az ebből adódó követ-
kezmények sajnos a mai napig érezhetők. 
Akkoriban a kárpótlás során nagyon sok 
család igényelte és kapta vissza a kommu-
nista-szocialista érában elvett mezőgaz-
dasági területét, de ezeket nem művelték 
meg, hanem – érthetően – eladták. Az in-
gatlanok jelentős részén pedig lakóházak 
épültek, ami lehetővé tette, hogy egyre 
többen költözzenek ide. Mivel az évtize-
dek alatt gyorsabban növekedett a lakos-
ság, mint amilyen ütemben a természetes 
infrastrukturális igényeket (közintézmé-
nyek, utak stb.) a mindenkori önkormány-
zatok képesek lettek volna kielégíteni, így 
sajnos mindig érezhető, látható volt a le-
maradás. Még mindig nem értük utol ma-
gunkat, de bízom benne, hogy sikerülni fog.

– A gyarapodó közösségben erős és 
folyamatos az ön társadalmi sze-
repvállalása is – ezt is mutatja a 
múlt. A díszpolgári méltatásban 
a képviselő-testület ki is emelte: 
patronálja az óvoda alapítványát, 
támogatta a helyi néptáncegyüt-
test, hozzájárult a Tájház felújítá-
sához, segítette a helyi sportéletet, 
a borászegyletet, és időközönként 
adományokat gyűjtött; a felsorolás 
nyilván hosszan folytatható lenne. 
Honnan jött az önzetlenség, a má-
sok támogatása?

Fo
tók

:  A
nd

ó P
atr

ik

Petrák Árpád életútjával kiérdemelte 
a legnagyobb szadai elismerést
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ÖNKORMÁNYZAT

Petrák Árpád az óvodai alapítvány 
után egy újabb fontos közügyet 
vállal fel az októbertől képviselő-
társává avanzsáló dr. Vada Edina ál-
latorvossal együtt. Ez pedig a fe-
lelős állattartással kapcsolatos 
ismeretek minél szélesebb körhöz 
való eljuttatása.  
 – Anyám az állatok iránti fele-
lősségérzést is belém nevelte. Azt 
mondta, „ha háziállatot tartasz, 
akkor az állat az első, mert ő nem 
képes gondoskodni magáról, ak-
kor eszik, amikor te enni adsz neki, 
te meg akkor eszel, amikor akarsz”. 
Így is történt, először az állatnak 
adtam enni, aztán megreggeliztem 
én, majd elballagtam az óvodába, 
az iskolába. És ez most is így van: 
reggel ébredés után megetetem 
a nyulaimat, utána ők is nyugod-
tak és én is nyugodtan reggelizem. 
Azt tapasztalom, sajnos Szadán 
nagyon kevesen érzik át, hogy mit 
jelent állatot tartani, milyen fe-
lelősséggel jár éveken át vigyáz-
ni, együtt lenni, élni egy kedvenc-
cel. Nyilván szakemberként Edina 
ennek a témának a legfőbb tudója, 
ugyanakkor ez nekem is egy szív-
ügytéma, így mindenben segítek 
neki a cél érdekében.

EGY MÁSIK SZÍVÜGY

Sok „nehéz” ügyet kell manapság megoldani a hivatal dolgozóival együttműködve

 – A szüleim „belém verték” ezt a szem-
léletet. Mindig mondták: az időseket tisz-
telni kell és segíteni nekik; ha például 
meglátok egy idős nénit, aki nem bírja el 
a csomagját, akkor vegyem át tőle. Ahogy 
a hölgyek iránti tiszteletet és a minden-
kori előre köszönést is megkövetelték. Ha 
nem tartottam be a szabályokat, kaptam 
is a nyaklevest. Alapelvük az volt: nem 
az számít, hogy nekem mi a jó, hanem 
az, hogy az én viselkedésem, minden tet-
tem, a személyem jó legyen és megfelel-
jen a helyi társadalomnak. Azóta is ehhez 
tartom magam. Például, amikor apám el-
hunyt, akkor a családtagokat, az ismerő-
söket megkértem, hogy ne vegyenek ko-
szorúkat és virágokat, hanem az erre szánt 
pénzt tegyék egy adománygyűjtő doboz-
ba. Az összeget pedig jótékony célra for-
dítottam, egy mozgássérültekkel foglal-
kozó szervezethez juttattam el. Ugyanezt 
tettem anyám halála után is: a perselyben 
összegyűjtött pénzből műsoros estet szer-
vezhetett a veresegyházi idősotthon (ahol 
őt addig gondozták). 

– Gondolom, a szülői neveltetés mi-
att gyerekként is ön volt a legaktí-
vabb például az iskolában.
 – Nem csak ott, az óvodában is mindent 
megtettem a csapatért. A nevelőimmel, a ta-
náraimmal is rendkívül jó emberi kapcso-
latban voltam.  Nem is olyan régen tudtam 
meg, hogy a szadai általános iskola egyko-
ri igazgatója, a néhai Gréti néni felkereste 
anyámat, és kérlelte, hogy ne szakmunkás-
iskolába, hanem egyetemre vagy főiskolá-
ra küldjön, mert az én személyiségemnek 
az való igazán. 

– Visszatérve a félbeszakított gon-
dolatmenetre: a sok jótékonysági 
akció, támogatás, kezdeményezés 
közül ki lehet emelni egyet, amire 
igazán büszke?
 – Igen. Alapítója és a kezdetek óta tagja 
vagyok a Székely Bertalan Óvoda Kultu-
rális Közhasznú Alapítványnak, ami min-
dig is a szívügyem volt és az is marad. Jó 
érzés, hogy a közreműködésemnek is kö-
szönhetően sikeresen működik, hogy játé-
kok, egyéb eszközök beszerzésével rendsze-
resen tudjuk segíteni a szadai gyermekek 
mindennapjait. A társadalomba való beil-
leszkedésüknek ez az intézmény az egyik 
első, kezdő szintje, nagyon fontos, hogy ez 
a közeg minél jobb színvonalú legyen. 

– Ugyanakkor nemcsak köz(életi)
szereplő, hanem magánszemély, 
családfő is egyben. Hol van a ha-
tár? Egyáltalán szétválasztható a 
kétféle élet? 
 – Ha van egy fontos családi ügy és van 
egy szintén fontos közügy, akkor általában 
az utóbbi élvez elsőbbséget, és ezt a hozzá-
tartozóim rendszeresen nehezményezik is. 
De képtelen vagyok megváltozni. A felesé-
gem mindig a fejemhez is vágja, hogy „te nem 
vagy normális”. Általában azt tartottam és 
tartom szem előtt, hogy ha a közösség egé-
szének tudok közvetve segíteni egy-egy sze-
repvállalással, akkor az a közösség életminő-
ségének javításához is hozzájárul, ez pedig jó 
a gyerekeimnek, unokáimnak egyaránt. 

– Sohasem csökkent az aktivitása?
 – Nem, soha, a segítségnyújtás, az ab-
ból adódó sikerélmény éltet, adja az energi-

át. Sőt, most egy kicsivel többet is bevállal-
tam: a polgármester úrral egyeztetve arra 
jutottunk, hogy a heti egy helyett heti két 
napot töltök majd a hivatalban. Ugyanis sok 
olyan „nehezebb” ügy felgyűlt, ami a szemé-
lyes közbenjárásommal, a kapcsolatrendsze-
rem mozgósításával talán megoldható. 

– Polgármester soha nem akart len-
ni? A tisztség illene a köz iránti el-
kötelezettségéhez.
 – Volt, amikor elindultam a posztért, de 
nem választottak meg. Nem bánom. Meg 
aztán jól prosperált a vállalkozásom, abból 
éltem, nem mertem volna beáldozni az él-
vonalbeli helyi politizálásért. Minden úgy 
volt jó, ahogy eddig történt. 

– Hol van most a díszpolgári oklevél?
– Otthon, az egyik szobában a szekrényben. 

– Mit érez, amikor ránéz?
 – Azt, hogy rendkívül büszke vagyok. 
Remélem, megérdemeltem.  Raff ai Ferenc
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A Fenyvesligeti úti gyalogosátkelővel 
kapcsolatos koncepcióterv tervezői 
egyeztetése során a Magyar Közút 

Nonprofi t Zrt. közútkezelőként olyan – ko-
rábban nem ismert – előírásokat tett, ame-
lyek alapján a Székely Bertalan út–Feny-
ves ligeti út kereszteződésében található 
nagyfeszültségű villanyoszlop kiváltása 
lenne szükséges, ezzel irreálisan magas 
tervezési és kivitelezési költségeket teremt-
ve. Ezért a koncepcióterv keretén belül a 
tervező egy további változat megrajzolását 
vállalta, amely részint a közútkezelő elvá-
rásainak, részint az önkormányzati igé-
nyeknek is megfelel.
 Az új koncepciótervben a gyalogátkelő-
hely az önkormányzat elvárásainak meg-
felelően – azaz a gyalogosok biztonsága 
érdekében – továbbra is szigetesen terve-
zett. Azonban a közútkezelő előírásainak 
eleget téve a Székely Bertalan úton balra 
kanyarodó sáv létesítését is tervezni szük-
séges. Ezek helyigénye miatt a gyalogos-át-
kelőhely, a kerékpáros-átvezetéssel együtt 
a leendő Fenyvesligeti út csatlakozásától 
északra fogja átszelni a Székely Bertalan 
utat, a Fenyvesligeti út új nyomvonala pe-

dig a jelenlegi állapothoz képest a lehető 
legkisebb eltéréssel lehet egy jelenleg ön-
kormányzati tulajdonú területen. A kon-
cepciótervhez kapcsolódóan a további ter-
vezés ára hozzávetőleg bruttó 4,8 millió, a 
kivitelezési költség nagyságrendileg brut-
tó 62 millió forint. Mindezeknek megfele-
lően a képviselő-testület felhatalmazta a 
polgármestert az átkelőhely engedélyes 
tervdokumentációjának elkészíttetésére, 
amelyre összesen nettó 5 millió forint fel-
használását engedélyezi.

Gázenergia-beszerzés
Az önkormányzat földgázenergia-szer-
ződései 2024. október 1-én járnak le. Az 
éves fogyasztási mennyiség 45 ezer köb-
méter felett alakul, amelynek becsült ér-
téke a 2023. október – 2024. március hó-
napok tényleges adatai alapján körülbelül 
bruttó 18,5 millió forint, így közbeszer-
zésre kötelezett, ezért a testület döntése 
alapján az önkormányzat közbeszerzési 
eljárást folytat le a 2024. október 1-e és 
2025. szeptember 30-a közötti beszer-
zési időszakra.

Lakossági támogatás
A képviselő-testület kinyilvánította, hogy  
2024-ben pályázatot kíván benyújtani a 
lakossági víz- és csatornaszolgáltatás tá-
mogatása pályázati célra. A döntés előz-
ménye, hogy a vízgazdálkodásért felelős 
belügyminiszter pályázatot hirdetett a 
témában. A kiírás célja azon települések 
támogatása, ahol a víziközmű-szolgálta-
tó által végzett lakossági közműves ivó-
vízellátás, a szennyvízelvezetés és -tisztí-
tás költségei a víziközmű-szolgáltatásból 
származó lakossági felhasználásból ere-
dő árbevételt jelentősen meghaladják, te-
hát ahol a tervezett fajlagos ráfordítások 
lényegesen nagyobbak a pályázati kiírás-
ban megjelölt küszöbértéknél. Mivel az 
önkormányzatok saját hatáskörben külön 
pályáznak, ezért szükséges volt a képvise-
lő-testületi határozat meghozatala a pályá-
zaton való elindulásról.

Állami terület 
A Szada 0100/102. hrsz.-ú, az ipari park-
tól délre elhelyezkedő, 2,5 hektár terület-
nagyságú külterületi ingatlan a közhite-
les ingatlan-nyilvántartás adatai szerint 
1/1 tulajdoni hányaddal a Magyar Állam 
tulajdonában álló földrészlet. A testület 
döntése szerint az önkormányzat kezde-
ményezi és kérelmezi a Nemzeti Földügyi 
Központnál a legelő és szántó megnevezé-
sű ingatlan ingyenes önkormányzati tulaj-
donba adását. Az ingatlant meghatározott 
településfejlesztés, településrendezés fel-
adatkörök ellátása érdekében kívánja tu-
lajdonba venni.

Egyebek
A testület a Gödöllő Hivatásos Tűzoltó-
parancsnokság, valamint a Szadáért Pol-
gárőr Egyesület 2023. évi tevékenységéről 
szóló beszámolóit tudomásul vette és el-
fogadta, megköszönve a beszámoló szer-
vezetek tavaly végzett munkáját. Elfogad-
ta a Szada Nova NKft. 2024. évi második 
negyedévet érintő beszámolóját. Továbbá 
döntött arról, hogy elindul az ipari park 
HÉSZ-módosításához szükséges eljárás. 
Az ülés során összesen 15 határozatot ho-
zott a képviselő-testület.  AP

Szada Nagyközség Önkormányzat képviselő-testülete
 2024. július 10-én rendkívüli ülést tartott, amelyen 

többek között további tervezésről döntöttek a Fenyvesligeti 
gyalogosátkelő kapcsán, gázenergia-beszerzéshez szüksé-

ges közbeszerzési eljárás lebonyolításáról határoztak, 
valamint állami terület megszerzését kezdeményezték.

Módosult az új gyalog-
átkelőhely koncepcióterve

ÖNKORMÁNYZAT

A nyári szünet előtt is 
fontos döntéseket hoztak
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KÖZ-TÉR

A Dózsa György út 503 méteres sza-
kaszának felújítása Pintér Lajos pol-
gármester kezdeményezésére történt 
meg tavaly novemberben. A Magyar 
Közút Zrt.-vel közös kivitelezés sike-
rén felbuzdulva a munka folytatásá-
ról egyezett meg az MK Pest várme-
gyei igazgatójával, Magyari Lászlóval. 
A további felújítás ez év áprilisára volt 
ütemezve, azonban az akkori értesí-
tés szerint a társaság kénytelen volt az 
év második felére halasztani a munka-
kezdést.  

 A minapi egyeztetés alapján Ma-
gyari László azt a tájékoztatást adta, 
hogy a további felújítás – a konkrét út-
szakasz felmérését követően – várha-
tóan a nyár végén elkezdődik. A szadai 
önkormányzat kifejezett célja, hogy 
a jelentős forgalmat bonyolító Dózsa 
György út felújítása még a szeptem-
beri iskolakezdés előtt befejeződjön. 
A munkát a korábban kialakított ko-
operációban, a költségeket megosztva 
végzik el a felek. 

Szada Nagyközség Önkormányzata

FOLYTATÓDIK A DÓZSA GYÖRGY 
ÚT FELÚJÍTÁSA

A szadai közúti terhelés 
csökkentésére hivatott 

új főút projektje az 
engedélyezési fázisban 

elakadt. Sőt, a befejezésének
 ideje is bizonytalan.

Akadozik az elkerülő 
út beruházása

N éhány idézet a közelmúltból az 
egyik szadai közösségimédiás-
csoportból, amelyek utalnak a he-

lyi fő közlekedési útvonal, a Dózsa György 
út sűrű forgalmából adódó környezetter-
helésre: „Katasztrófa a Dózsa György út 
mellett lakni, minden szempontból!”; „Éj-
jel, nappal állandó zaj! Nagyon fontos len-
ne ennek sürgős megoldása!”; „Senki nem 
szorgalmazza az elkerülő út megépíté-
sét. Nagyon el lett felejtve, de mi itt a Dó-
zsa Gy. úton nagyon szenvedünk a káros 
gázok és az eszméletlen zaj miatt. Ez úgy 
néz ki, senkit nem zavar, csak azt, aki itt 
lakik. Ezt nem ártana napirenden tartani.”
 Valóban sok éve felmerült már, hogy 
szükség lenne egy, a települést elkerü-
lő útra, de érdemi haladás alig történt az 
ügyben. Azt, hogy senki sem szorgalmazza, 
talán erős túlzás, hiszen lapunknak adott 
kö zelmúltbeli interjújában Pintér Lajos 

polgármester is megemlítette, hogy az út-
építés állami feladat, így időközönként ké-
rik az országgyűlési képviselő és az építé-
si minisztérium közbenjárását az elkerülő 
út megépítése érdekében – a szadai önkor-
mányzat egyebet nem tehet. 
 Néhány éve indult egy állami beruhá-
zás, amely az M3-as autópályát és az M2-
es gyorsforgalmi utat kötné össze (ami 301. 
sz. főút néven indult, de időközben átne-
vezték 214. és 215. számú útra), és amelyet 
a kormány nemzetgazdasági szempontból 
kiemelt jelentőségűvé nyilvánított. (Ez utób-
bi sommásan annyit jelent, hogy a hatósá-
gok kevésbé szigorúan bírálják el az adott 
ügyet, és abba az érintettek alig kapnak be-

leszólást.) Ez az út lenne hivatott betölteni 
a Szadát elkerülő út szerepét is.
 Miután megszűnt a NIF Zrt., a projekt 
az Építési és Közlekedési Minisztérium-
hoz (ÉKM) került. A tervezés után végül 
az eredeti összekötő út mellé bekerült egy 
másik, elágazó, Fót és Mogyoród közötti út 
is. Lapunk megkereste az ÉKM-et, azt tu-
dakoltuk, hogy a tavalyi viharos közmeg-
hallgatás után hol tart most a beruházás. 
 „Az adott projekt tervezése jelenleg a 
környezetvédelmi engedélyeztetés fázi-
sában van. M2-es autóútnak a 2102. jelű 
út közötti szakasza, valamint az M3-as 
autópálya és a 21109. jelű út közötti sza-
kasz megkapta a környezetvédelmi enge-
délyt, azonban a további, a 2102. jelű útig 
tartó folytatásra a hatóság a kérelmet el-
utasította. Az adott szakaszok vizsgála-
ta és egyeztetése folyamatban van. Ezál-
tal a beruházás becsült megvalósításának 
költségeit a későbbi részletesebb tervek el-
készülte után, azaz kiviteli tervkészítését 
követően lehetséges meghatározni. To-
vábbá a következő tervfázisok indítására 
– amelynek feltétele a környezetvédelmi 
engedély megléte – nem áll rendelkezésre 
forrás, illetve a folytatásra vonatkozó kor-
mánydöntés, így a megvalósítás időpont-
ja jelenleg nem becsülhető meg” – írta az 
ÉKM június közepén.
 Vagyis az M3-hoz közeli, Szadát érin-
tő szakasz elvileg rendben van, egy másik 
az M2-eshez közelebbi szakasz jóváhagyá-
sa kérdéses még – továbbá a pénz és a va-
lamikori befejezés időpontja is. Úgyhogy 
egy jó ideig marad a bosszankodás és a re-
ménykedés. RF
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A kutya gazdája is 
felelősségre vonható
Elő-előfordul, hogy a gazdák nem vagy kevésbé ismerik az 

állat-, főleg a kutyatartásra vonatkozó szabályokat. Ezek be-
tartásával a kellemetlen esetek, konfl iktusok megelőzhetők.

Sipos József
 Tel.:  +36 28/700 293; 

+36 20/203 23 59
 E-mail: ebfarm.sipos@gmail.com
 Web: www.ebfarm.hu

SZADA EBRENDÉSZE

A z állattartó mindenkor 
gondoskodni köteles az 
állat megfelelő, bizton-

ságos és szökésbiztos elhelye-
zéséről. A kutya tartási helyét 
úgy kell kialakítani, hogy a kör-
nyezeti viszonyok megfeleljenek 
a szükségleteiknek, ugyanak-
kor fontos gondoskodni arról, 
hogy a kutya semmilyen sérü-
lést, mérgezést vagy bármilyen 
egészségkárosodást ne szen-
vedhessen el. A helyes állattar-
tás, illetve a kutya kiszökésének 
megakadályozása érdekében a 
hatályos állatvédelmi törvény 
rendelkezéseit kell figyelem-
be venni, amelyek szerint ebet 
tartósan kikötni, láncon tarta-
ni tilos, a kutya kiszökésének 
megakadályozása a jogszabályban előírt 
méretű futóláncon átmenetileg (!) meg-
kötve, illetve megfelelő nagyságú kennel-
lel lehetséges.
 Fontos hangsúlyozni, hogy a kutyának 
olyan körülményeket kell teremteni, hogy 
lehetősége legyen természetes viselkedé-
sének gyakorlására, de tartósan és szük-
ségtelenül ne zavarja a környező lakókö-
zösség kialakult élet- és szokásrendjét. A 
kutyatartás során tehát nem kizárólag a 
saját állatról és annak jólétéről kell gon-
doskodni, hanem az embertársakra is fi -
gyelemmel kell lenni, a társadalmi együtt-
élés kölcsönösen kötelező szabályait alapul 
véve. E körbe tartozik például az eb leszok-
tatása a felesleges ugatásról, amihez kér-
ni lehet szakember segítségét is. (Bizonyos 
fajtákra jobban jellemző a rendszeres uga-
tás – ilyen például a puli.) Kutya vásárlá-
sakor vagy örökbefogadásakor ezért érde-
mes szem előtt tartani azt is, hogy az adott 
fajta, egyed mennyire illeszkedik a lakó-
környezet, a lakóközösség életébe.
 A kiszökött vagy kóbor eb gyakran tá-
madhat, sok esetben a kézbesítési felada-
tait ellátó postai dolgozó sérülését okozva, 
különösen a segédmotor-kerékpáron köz-
lekedő kézbesítőt veszélyeztetve. Az ilyen 

jellegű kutyatámadásos munkabaleseteket 
előidézheti, ha az állat a nem megfelelően 
elzárt kerítésrészen, nyitott kapun kiszökik, 
ha a levélszekrények, kapucsengők a ku-
tya által elérhető helyre vannak felszerel-
ve – így az állat eléri és megharapja a kéz-
besítőt, ha a kutya az ügyfél mellett szökik 
ki kapunyitáskor, vagy ha póráz haszná-
lata nélküli kutyasétáltatás során támad 
a kézbesítőre.
 Érdemes tudni, hogy az agresszív visel-
kedésű kutya gazdájával szemben akár sza-
bálysértési, illetve büntetőeljárás is kezde-
ményezhető. Ha bárki kóbor ebet lát, az 
állat befogása érdekében azonnal hívja a 
település ebrendészét, a beazonosítása ér-
dekében egyúttal készítsen fotót a kóbor 
állatról. Szada Nagyközség Önkormányzata

A parlagfű gazdasági és közegészségügyi 
szempontból egyaránt a legjelentősebb 
gyomok közé tartozik. A mentesítés közös 
ügy, de elsősorban az ingatlan tulajdono-
sának, illetve az ingatlan használójának 
törvénybe foglalt kötelezettsége (2008. 
évi XLVI. törvény, 17. § (4) bekezdése). A 
Pest Vármegyei Kormányhivatal ingat-
lanügyi hatóságai és a települési jegyzők 
minden évben helyszíni ellenőrzést vé-
geznek e kötelezettség betartatása érde-
kében – amely már több hete tart.
 A hatósági intézkedés (közérdekű vé-
dekezés elrendelése, bírság kiszabása) 
jogalapja a védekezési kötelezettség el-
mulasztása. Amennyiben a földhaszná-
ló e kötelezettségének nem tesz eleget, és 
az ingatlanján a parlagfű fejlettsége leg-
alább virágbimbós állapotban van, közér-
dekű védekezést kell elrendelni.
 Külterületen a földhivatali mezőgaz-
dászok a parlagfüves területekről jegyző-
könyvet vesznek fel és a Pest Vármegyei 
Kormányhivatal növény- és talajvédel-
mi osztálya (NTO) részére továbbítják azt. 
Amennyiben a területen a parlagfű szá-
ras-leveles állapotban van, az NTO felhív-
hatja az ingatlan használójának fi gyelmét 
a kötelezettség teljesítésére, de a virág-
bimbó kialakulását követően már eljá-
rást indít és közérdekű védekezést rendel 
el. A közérdekű védekezést csak abban az 
esetben rendeli el, ha a virágbimbós borí-
tottság a 30%-ot meghaladja. Belterüle-
ten a helyszíni ellenőrzést a jegyző végzi, 
és szintén a jegyző feladata, hogy jegyző-
könyvet vegyen fel.
 A közérdekű védekezést belterüle-
ten a jegyző, külterületen (Pest várme-
gye) pedig az NTO rendeli el. Ezt a ható-
ságok által megbízott vállalkozók végzik. 
A közérdekű védekezéssel kapcsolatban 
felmerült költségeket az ügyfélnek kell 
megfi zetnie.
 A növényvédelmi bírság kiszabásá-
ra az NTO jogosult, amelynek alapja a par-
lagfűvel fertőzött terület nagysága. A 
bírság mértéke belterületen és külterü-
leten is egyaránt 15 ezer Ft-tól 5 millió Ft-
ig terjed. A parlagfű elleni védekezést el-
mulasztó – a bírság megfi zetésén túl 
– a közérdekű védekezéssel kapcsolatos 
költség megtérítésére is kötelezett. 
A költség köztartozásnak minősül.  

Pest Vármegyei Kormányhivatal

IDŐBEN ÉRDEMES 
IRTANI A PARLAGFÜVET
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Érdemes megvizsgálni, milyen ese-
tekben milyen kompenzációra lehet 
számítani egy biztosítótól, ha van 
utasbiztosítás. Meghatározott té-
rítés járhat például járattörlés, -ké-
sés vagy útvonal-módosítás esetén 
is a kárbejelentést követően. Meg-
térítheti a biztosító a már kifi zetett, 
de fel nem használt utazási költsége-
ket, mint például a repülőjegy árát, a 
szállásköltségeket vagy más előre fi -
zetett szolgáltatásokat, illetve a ha-
zautazás többletköltségét. Az utas-
biztosítás folyamatosan elérhető 
magyar nyelvű ügyfélszolgálatot – 
asszisztenciát – biztosít, amely segít 
a problémák megoldásában, (jogi) 
tanácsot ad, és támogatást nyújt a 
nem várt helyzet kezelésében. A leg-
több utasbiztosítási csomag térítést 
nyújt, ha a feladott poggyász késik, 
netán végleg eltűnik, vagy megsérül 
a reptéri káoszban. Mindemellett lé-
tezik sztornóbiztosítás, más néven 
útlemondási biztosítás is. 

Magyar Biztosítók Szövetsége 

SEGÍTSÉG

KÖZ-TÉR

S zinte visszatérően minden év köze-
pén komoly fennakadások vannak az 
európai légi közlekedésben, de olyan 

mértékű káoszra, ami az elmúlt közel egy 
hónapban szinte mindennapos volt, talán 
még nem akadt példa. Bízunk benne, hogy 
szadaiak nem vagy csak nagyon kevesek vol-
tak érintettek a Budapestről induló vagy ide 
tartó járatokat érintő késésekben, törlésekben. 
 A zűrzavarnak több összetevője van/volt, 
amelyek vagy külön-külön, vagy összeadód-
va jelentkeznek/jelentkeztek: nincs elég re-
pülőgépük a társaságoknak, időjárási vi-
szontagságok jelentek meg, induláskor az ún. 
résidőből való kicsúszás torlódásokat oko-
zott, kevés a képzett légi forgalmi irányító a 
kontinens repülőterein, merev az európai 
légiirányítási rendszer. Ráadásul, amikor a 
nyár amúgy is hagyományosan a legforgal-
masabb időszak a légi közlekedésben, egy-
egy adódó probléma csak fokozza a bonyo-
dalmat.
 A pórul járt utasok a gondok okait tolerál-
ták, sokkal inkább azért háborodtak fel, mert 
az adott légitársaságtól nem kaptak megfe-
lelő tájékoztatást arról, hogy pontosan mi-
kor és hogyan jutnak el a célállomásra vagy 
onnan haza. 
 Viszont érdemes tudni, hogy akit ilyen 

„baleset ér”, őt milyen jogok illetik meg, és 
milyen kártérítést érvényesíthet a vonatko-
zó európai uniós jogszabály alapján.
 Az illetékes fővárosi kormányhivatal is-
mertetője szerint járattörlés esetén az uta-
sokat megilleti a vételár visszatérítése, ha 
nem tudnak elutazni; vagy át-
foglalás az eredeti úti céljukra a 
legközelebbi járatra, esetleg egy 
olyan későbbi járatra, amely az 
utasnak is megfelel. Amennyiben 
az utas az átfoglalást választja, 
akkor a légitársaságnak a vára-
kozási idővel észszerű arányban 
ételt és frissítőket kell biztosíta-
nia (ellátási kötelezettség), vala-

mint – amennyiben egy vagy több éjszakás 
ott-tartózkodás szükséges – gondoskodnia 
kell az utas szállásáról, illetve a szállásra és 
onnan vissza a repülőtérre történő transz-
ferről (segítségnyújtási kötelezettség).
 Amennyiben a járattörlést nem rendkívüli 
körülmény (például bizonyos technikai hiba, 
a légitársaság alkalmazottjainak sztrájkja) 
okozza, akkor az utasok a repülőút hosszá-
tól függően 250, 400 vagy 600 eurós kárta-
lanításra is jogosultak lehetnek. Rendkívüli 
körülménynek minősülnek ugyanakkor pél-
dául a repülésre veszélyes időjárási helyzetek, 
a légi forgalmi irányítási döntések, madár-
rajjal történő ütközés következtében előfor-
duló járattörlések.
 Jelentős indulási késés esetén a légitársa-
ságokat ellátási kötelezettség (észszerű arány-
ban étkezés és frissítők biztosítása) és segít-
ségnyújtási kötelezettség (szállás, transzfer) 
terheli. Amennyiben a gép indulása több mint 
5 órát késik, akkor a légitársaságnak fel kell 
ajánlania a repülőjegy árának visszatéríté-
sét (ha az utasnak az utazáshoz fűződő ér-
deke megszűnt).
 A légitársaságoknak minden esetben kü-
lönös figyelmet kell fordítani a csökkent 
mozgásképességű utasok és az őket kísérő 
személyek, valamint a kíséret nélkül utazó 
gyermekek szükségleteire.
 Ha az ellátási és segítségnyújtási kötele-
zettségnek adott esetben a légitársaság nem 
tud eleget tenni, akkor minden, a várakozás 
miatt felmerült költésről számlát kell kérni 
(étkezés, frissítő vásárlása, szállás, transzfer), 

és a számlával igazolt – észszerű – költsé-
geik megtérítését kérni kell a légitársaságtól. 
Amennyiben az utasok a végső célállomásu-
kat jelentős (3 órát meghaladó) késéssel érik 
el, akkor – rendkívüli körülmények fennál-
lása hiányában – szintén jogosultak lehetnek 
a repülőút hosszától függően 250, 400 vagy 
600 eurós kompenzációra.
 A kormányhivatal közölte, jelentős járat-
késések, illetve -törlések esetén a légitársa-
ságoknak tájékoztatniuk kell az utasokat a 

jogaikról. Amennyiben a légitár-
saság az utasok megkeresésére 
nem válaszol, vagy elutasító vá-
laszt ad, a jogaik érvényesítését 
a fogyasztóvédelmi hatóságtól is 
kérhetik. (A jogérvényesítésről 
további részletek itt olvashatók: 
https://kormany.hu/hirek/a-
legi-utasok-jogainak-attekinto-
bemutatasa)  RF

A mostani nyári repülési mizéria kapcsán utasként 
átélt gondokat bizony lehet kompenzálni. 
Ugyanis egy uniós jogszabály részletesen 

rögzíti a jogokat és a kártérítési mértékeket.

Bosszankodás után 
jöhet a jogérvényesítés
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Egy csak nekünk összeállított edzésterv, egy 
tökéletesen illeszkedő cipő, egy arcunkhoz igazított

 frizura – rajongunk a személyre szabott megoldásokért, 
hiszen megkönnyítik az életünket. De ez 

egyben az online adathalászok „csalija” is lehet.

A hitelesség látszatát keltik

S osem látott ütemben tör előre egy 
olyan adathalászati technika, amely 
személyre szabott üzenetekkel pró-

bálja tőrbe csalni a potenciális áldozatot: 
ezt a módszert spear phishing, azaz „lán-
dzsás adathalászat” néven ismerik az in-
formációbiztonsági szakemberek. 
 – A spear phishing támadások gyakori-
sága az utóbbi időben jelentősen megnőtt, 
részben azért, mert a támadók folyamato-
san fi nomítják módszereiket, és egyre több 
információhoz férnek hozzá az áldozata-
ikról a közösségi média és egyéb online 
platformok révén – nyilatkozta Rónaszéki 
Péter kiberbiztonsági szakértő. – A hiteles-
ség látszatát a kiberbűnözők az úgyneve-
zett social profi ling módszert alkalmazva 
építik fel: egy konkrét csalási célból kiin-
dulva a rólunk nyilvánosan elérhető ada-
tokból összeállítják a profi lunkat, amelyet 
részletesen elemezve elkészítik a személy-
re szabott félrevezető üzenetet.
 A részletesen kidolgozott módszerek fé-
lelmetesen hihetővé teszik a spear phishing 
scammerek által kidolgozott üzeneteket 

– szerencsére azonban van néhány árul-
kodó jel, amelyeket könnyen 
azonosíthatunk. 
 – Bár az ilyen támadá-
sok gyakran tartalmaznak 
személyre szabott infor-
mációkat, mint példá-
ul a nevünk vagy a mun-
kahelyünk, az üzenetek 
gyakran ismeretlen, gya-
nús forrásból származnak 

– mutat rá az egyik fontos 
tényezőre a szakértő. 
 Az ilyen típusú csaló üze-
netek gyakran tartalmaz-
nak szokatlan kéréseket is: 
például jelszavak, bank-
számlaszámok megadása, 
sürgős pénzügyi tranz-
akciók végrehajtása 
vagy épp egyenesen 
fenyegetés. Árulko-
dók lehetnek a gya-

letési dátum, a telefonszám, a személyes 
e-mail-cím, a lakcím, a banki adataink, a 
gyerekeink személyes adatai vagy az érzé-
keny munkahelyi információk. Ha eluta-
zunk, különösen fi gyeljünk arra, hogy ne 
osszunk meg repülőjegyeket, szállásfog-
lalási adatokat, részletes útiterveket.
 Módosítsuk az adatvédelmi beállítá-
sokat! Állítsuk privátra a profi lunkat: 
az a legbiztosabb, ha adatlapunk lénye-
gi része csak a visszaigazolt ismerősök, 
engedélyezett követők számára látható. 
Érdemes a posztjaink láthatóságát is szi-
gorúan korlátozni és kerülni a helymeg-
osztás használatát. A fi ókjainkba való 
illetéktelen belépést is nehezítsük meg 
erős jelszóval és többtényezős azonosí-
tás használatával.
 Válogassuk meg ismerőseinket, követő-
inket! A fenti tanácsok természetesen mit 
sem érnek, ha nem járunk el elővigyázato-
san az ismerősök és követők kérdésében. 
Csak azoknak engedélyezzük a kapcsolat-
ba lépést, akikről biztosan tudjuk, kicso-
dák és milyen szándékkal közelítenek.
 
Ha személyre szabott online adat-
halászati csalás áldozatául estünk, 
a gyors cselekvés a legfontosabb. A 
kiberbiztonsági szakértő a követke-
ző lépéseket javasolja:
  •   jelentsük az esetet a rendőrségen, és ve-

gyük fel a kapcsolatot jogi szakértővel, 
aki támogatást nyújthat pénzünk – vagy 
jó hírünk – visszaszerzésében;

  •   azonnal értesítsük a bankunkat, hogy 
ideiglenesen le tudják állítani a 

tranzakciókat vagy visszatérí-
teni a csalás során átutalt ösz-
szeget;
  •   változtassunk jelszót, opti-

malizáljuk fi ókunk adatvé-
delmi beállításait;

  •   dokumentáljuk, amit csak le-
het: tartsunk nyilván minden 
kommunikációt, eseményt és 
tranzakciót (idetartoznak a 
banki kivonatok, e-mail üze-
netek és minden egyéb do-
kumentum, amely a csalás-
sal összefüggésbe hozható). 

Ne feledjük: a kiberbűnözők 
legnagyobb ellensége a tá-

jékozott és óvatos fel-
használó!

forrás: Médiaunió 
Alapítvány/Kiberpajzs
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A láthatatlan 
rosszakarók

nús linkek és mellékletek is – nagyon fon-
tos, hogy ezekre ne kattintsunk rá, mert a 
hivatkozások rosszindulatú weboldalakra 
irányíthatnak, a mellékletek pedig kárté-
kony szoftvereket tartalmazhatnak. Ezek 
mellett a spear phishing üzenetekben is 
lehetnek olyan helyesírási, nyelvtani hi-
bák, amelyek gyanakodást válthatnak ki
 – bár ez ritkábban fordul elő, hiszen ezek 
a támadások magasabb szintű személy-
re szabottságot és minőséget képviselnek.
 – A védekezés kulcsa a folyamatos tájé-
koztatás és a tudatosság növelése a potenci-
ális támadásokkal szemben – magyarázza 
Rónaszéki Péter. Tanácsai alapján három 
egyszerű pillérre építhetjük a személyre 
szabott támadások elleni védekezést.
 Nézzük át közösségimédia-adatlapja-
inkat egy kiberbűnöző szemével! A tá-
madók számára a Facebook-, Instagram-, 
LinkedIn-, TikTok-, Twitter-profi ljaink iga-
zi aranybányaként szolgálhatnak: ezért 
szelektáljunk szigorúan, és töröljünk né-
hány olyan adatot, amely tálcán kínálja 
a lehetőséget annak, aki ossz szándék-
kal közelít! Jó példa erre a pontos szü-
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HELYI GAZDASÁG

Július elsején indult el az otthonfelújítási program, 
amelynek keretében hosszabb futamidővel és többféle

 tevékenységre igényelhető támogatás. Akár szadai
 lakosok és ingatlanok is érintettek lehetnek.

Kezdődhet a korszerűsítés

A z Energiaügyi Minisztérium és a 
Nemzetgazdasági Minisztérium 
közlése szerint a társadalmi egyez-

tetés során beérkezett rekordszámú észre-
vételen alapuló módosítások szélesebb kör 
számára teszik elérhetővé a programot. 
A kormány kamatmentes kölcsönnel és 
vissza nem térítendő támogatás kombiná-
ciójával segíti, ösztönzi az 1990 vége előtt 
használatbavételi engedélyt kapott családi 
házak energetikai korszerűsítését. Az euró-
pai uniós forrásból biztosított 108 milliárd 
forintos keretösszegből a becslések szerint 
mintegy 20 ezer lakóépületen valósulhat-
nak meg fejlesztések országszerte.

A legtöbbeket érintő 
újdonságok a következők: 
  •   a hitelrész futamideje legfeljebb 12 évre 

emelkedett, ami a türelmi és rendelkezés-
re tartási idővel együtt értendő, így a havi 
törlesztőrészlet 14–25 ezer forint lehet;

  •   a támogatható tevékenységek közé beke-
rült a hőszivattyús fűtési rendszer kiépí-
tése, a faszerkezetű nyílászárók besze-
relése és a kőzetgyapot hőszigetelés is;

  •   a saját forrásba beszámíthatóvá vált a la-
kás-takarékpénztári megtakarítás, illet-

ve ezenfelül további el nem számolható 
egyéb forrás is felhasználható az ingat-
lan korszerűsítéshez;

  •   az egy főre jutó jövedelmi szint meghatá-
rozása során fi gyelembe veszik az igény-
lővel egy háztartásban élő eltartott (25 
év alatti vagy megváltozott munkaké-
pességű) gyermekeket is.

A hitelprogram keretében 2024. július 1-től 
2025. december 31-ig, lehet kölcsönkérel-
met benyújtani, 2026. április 30-ig, illetve 
a forráskeret kimerüléséig lehet kölcsön-
szerződést kötni, a rendelkezésre álló forrás 
kimerülésével a hitelprogramot felfüggesz-
tik. A korszerűsítéssel érintett életvitelsze-
rűen lakott ingatlannak legalább július 1. 
óta a kölcsönigénylő vagy közeli hozzátar-
tozójának állandó lakóhelyének vagy tar-
tózkodási helyének kell lennie (lakcím-
kártyával igazoltan).  Elfogadott a 2024. 
július 1-ig kelt, ügyvéd által ellenjegyzett, 
vagy közjegyző által hitelesített ingatlan-
adásvételi szerződés, viszont a kölcsön-
kérelem benyújtásának feltétele, hogy az 
illetékes földhivatalnál érkeztetve és szél-
jegyzetként be legyen jelezve az ingatlan-
adásvételi szerződés.

 A pályázat fő eredményfeltétele, hogy leg-
alább 30 százalékos energiamegtakarítást 
szükséges elérni. Ennek érdekében min-
den igénylőnek javasolt tanácsadó igény-
bevétele a kölcsönkérelem benyújtása előtt. 
A szakemberek segíthetik a korszerűsítés 
megtervezését, hogy a megvalósult beru-
házás eleget tegyen a megtakarítási felté-
telnek.
 Az Építési Vállalkozók Országos Szakszö-
vetsége (ÉVOSZ) szerint az otthonfelújítási 
program mintegy 200 milliárd forint nagy-
ságrendű építési feladatot generál főleg a 
hazai mikro- és kisvállalkozások számá-
ra, és Magyarországon mintegy 2,2 millió 
olyan lakóingatlan van, amely ebbe bevon-
ható.
 A szakszövetség leszögezte: a felújítá-
sokhoz szükséges magyarországi gyártá-
sú építési termékek és a kivitelezői kapaci-
tás rendelkezésre áll. A lakosság fi gyelmét 
az ÉVOSZ elsődlegesen a hazai gyártású, 
környezeti minősítéssel ellátott termékekre 
hívja fel, amelyek a www.termekinfo.emi.
hu oldalon érhetők el.
 A szakszövetség szerint a lakóingatlan 
műszaki adottságaiból kiindulva, a támo-
gatást kérelmező pénzügyi lehetőségeit is 
számításba vevő szakértői közreműködés 
kell az alapos előkészítéshez. Ezenfelül ja-
vasolják, hogy a kivitelezőt is minél előbb 
vonják be az energiamegtakarítást cél-
zó előkészítésbe. Az ÉVOSZ a támogatási 
program végrehajtásához közreműködő-
nek az ÉMI Építésügyi Minőségellenőrző 
Innovációs Nonprofi t Kft. weboldalán re-
gisztrált vállalkozásokat ajánlja, ugyanis 
ezen vállalkozások például a felújításhoz 
szükséges anyagok beszerzéséhez és a ki-
vitelezéshez a felhasználható támogatási 
összeg 75 százalékos nagyságrendjében 
előleget tudnak lekérni az egyébként utó-
fi nanszírozású támogatási programban.
 A támogatási összeg önerős kiegészíté-
sével olyan mértékű felújítás is elvégezhető, 
amelynek eredményeként akár 50 százalé-
kos nagyságrendű energiamegtakarítás is 
elérhető. Ennek megvalósításához azt szor-
galmazza az ÉVOSZ, hogy minél több épí-
tési terméket regisztráljanak a gyártók és 
forgalmazók a támogatási program infor-
mációs rendszerében, megszerezve ezzel 
az egyszerűsített környezeti minősítést is 
a termékhez. A program gyors elindulása 
lehetőséget teremt arra, hogy már az idei 
őszi fűtési szezonra elkészüljenek a jelen-
tős energiamegtakarítást eredményező la-
kásfelújítások. MTI

Érdemes körültekintően eljárni a 
felújítási pályázat beadása előtt
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A Szadai Czibere Hagyományőrző Egyesület immár 
harmadik alkalommal rendezte meg a Czibere Tánc-

együttes hagyományos évzáró gálaműsorát és 
családi délutánját. Az együttes 2010 óta meghatározó

 része Szada kulturális életének, aktív résztvevője 
szinte minden községi, illetve tájházi rendezvénynek.

Különleges újítás: könnyű-
zenével kombinált néptánc

HELYI KULTÚRA

A június 15-én a Székely-kertben meg-
tartott rendezvényen kora délután-
tól a gyerekeké volt a fő szerep: népi 

játszótér, kosaras körhinta, ugrálóvár, arc-
festés, hajfonás, íjászat, lovaglás, evezőgép 
és kézműves-foglalkozások várták az ér-
deklődőket. Köszönettel tartozom lelkes 
és kedves szadai barátainknak, akik ön-
zetlenül támogatták rendezvényünk sike-
rét. A Szadai Lövész Egylettől Bende Já-
nosnak, a Szadai SE lovasszakosztályától 
Hegymegi Gábornak és Galántai Attilá-
nak, valamint Dulai Sándorné Éva néni-
nek, Faludy Andreának és Pálinkás Ibo-
lyának, akik a kézműves-foglalkozásokat 
tartották, Véghné Osztálykán Juditnak a 
szebbnél szebb hajkölteményekért, Novák 
Richárdnak és apukájának, akikkel az eve-
zőgépeket lehetett kipróbálni (így egy kis 
időre mindenki megtapasztalhatta, milyen 
is a bajnokok edzése). A programok mellett 
pattogatott kukorica, vattacukor, csöröge-

fánk, hűsítő limonádék, a Kazoo Pub fris-
sítői és a Szadai Nyugdíjasklub palacsintá-
zója/lángosdája kényeztette a vendégeket. 

Egyedi koreográfi a
Délután a szabadtéri színpadon vette kez-
detét az évzáró gálaműsor. A műsorfolyam-
ban felléptek az együttes gyermek és felnőtt 
csoportjai. Sajnos az óvodás csoportunk 
(Maczika Táncegyüttes) nem tudott ezen 
az alkalmon velünk lenni, de köszönöm 
Szentmarjay Líviának az egész éves mun-
káját. Az est folyamán két vendégegyüttes, 
a veresegyházi Kerecsen Táncegyüttes és 
a Mezőcsát Népi Együttes táncosai is szín-
padra léptek, ezzel színesítve műsorunkat. 
A Czibere Táncegyüttes az autentikus ha-
gyományőrzés mellett szeret újítani, így 

A Czibere együttes felnőtt és gyermek tagjai 
is remek előadásokat mutattak be 
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erre az alkalomra két rendhagyó koreográ-
fi ával is készült. A néptánc elemeit köny-
nyűzenével kombinálva született meg egy 
mindent elsöprő, lendületes, egyben meg-
ható összeállítás. A jóleső taps után az es-
tét egy közös táncház zárta.

Mindenki segített
Köszönet jár az egyesület támogatóinak, 
akik nélkül ez a csodás nap nem jöhe-
tett volna létre. Elsőként lelkes és elhi-
vatott táncosainknak, akik család, mun-
ka és egyéb hivatás mellett szívügyüknek 
tekintik a hagyományok életben tartá-
sát. Továbbá Petneházy Balázs vállalko-
zónak a nagylelkű anyagi támogatásért, a 
szadai önkormányzatnak, a Szada Nova 
NKft. dolgozóinak, akik a sátrakat, pado-
kat biztosították; a Faluház vezetőjének a 
helyszínért, mindennemű tárgyi segítsé-
gért, a hangosításért Kocsis Tamásnak és 
Simon Lászlónak, és köszönet jár a Régió 
Plusz TV-nek, valamint Lethenyei László 
és Udvarnoki István fotósoknak, akik az 
egész napot profi  módon örökítették meg. 

Külön köszönet Kubatov Jánosnak és a 
Szadai Borászati Egyesületnek, akik a fel-
lépők vendéglátásáról gondoskodtak. Vé-
gül, de nem utolsósorban hálás vagyok a 
Szadai Czibere Hagyományőrző Egyesület 
elnökének, a Cziberke- és a Czibere Tánc-
együttes művészeti vezetőjének és koreo-
gráfusának, Horváth Viktornak, aki a heti 
tánctanítások mellett az egyesület ügyes-
bajos dolgait is rendületlenül koordinálja.

2025-re készülve
Szervezőként remélem, minden résztve-
vő, fellépő, segítő és néző remekül érez-
te magát velünk. Hálásak vagyunk a sok 
pozitív visszajelzésért. Öröm volt látni a 
nézőtéren a mosolygó arcokat. Kívánom, 
hogy még sok-sok ilyen felejthetetlen pil-
lanatunk legyen együtt Szadán. Most egy 
kis nyári szünetre megyünk, de szept-
embertől újult erővel folytatjuk a meg-
kezdett munkát, és készülünk szívvel-
lélekkel a helyi és környékbeli szüreti 

felvonulásokra, megemlékezésekre, a ka-
rácsonyi betlehemes műsorra, de legfő-
képp a táncegyüttes 15., illetve a szadai 
hagyományőrzés 50. évfordulójára 2025 
júniusában. Tartsanak velünk és éljük át 
együtt a népdalok, népzene és néptánc 
magával ragadó, varázslatos hangulatát!

Antal Édua, a Czibere Táncegyüttes művészeti vezetője

Öröm volt látni a nézőté-
ren a mosolygó arcokat. 
Kívánom, hogy még sok-

sok ilyen felejthetetlen 
pillanatunk legyen 

együtt Szadán.
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A Faluház és a szadai általános iskola együttműködésének
 egyik kiemelt pontja az olvasás népszerűsítése. 

A legnagyobb „könyvfalókat” pedig minden tanév 
végén Olvasó Nagykövet címmel jutalmazzák.

A diákok a legjelentősebb 
könyvtári látogatók

Július 15. és július 28. között zár-
va! Az augusztusi rövidített nyitva-
tartásról tájékozódjanak elérhető-
ségeinken!
 Hétfő: 9–16 óra között
 Kedd: 11–17 
 Szerda: 12–18 
 Csütörtök: 9–16 
 Péntek: 9–15 

ELÉRHETŐSÉGEINK:
www.szadafaluhaz.hu
szadakonyvtar@gmail.com
Bagolyvár Könyvtár Facebook-oldal
+36 28-503-180, +36 70-19-99-571

NYITVA- ÉS ZÁRVATARTÁS

A júniusi változékony időjárás jóvol-
tából a Könyvtári Piknik során a 
limonádé mellé egy frissítő záport 

is kaphattunk, így a tervezett könyvvásár 
meghiúsult, de szerencsére így sem ma-
radtunk szórakozás nélkül: a délelőtt fo-
lyamán a kisebbeket papírszínházi előadás 
várta a Piknik-pokrócokon, a délután fo-
lyamán pedig a nagyobbak jót játszottak 
a Faluház belső tereiben.
 A szadai iskolások kedvelt gyülekezőhe-
lye a Faluház, és a könyvtárat is sokan lá-
togatják a tanítás utáni órákban. A teljes 
forgalom közel felét a gyermekek jelentik, 
ebben a tanévben csaknem 1500 kölcsön-
zéssel. Ezt a számot azonban nemcsak a 
bővülő könyvválasztéknak köszönhetjük, 
hanem a számos közösségi programnak, 

illetve a mindenkori könyvtárosok olva-
sásra nevelő törekvéseinek, mint amilyen 
a nagykövetválasztás is. 
 Az olvasás népszerűsítését, a gyerme-
kek motiválását célzó kezdeményezés, 
az Olvasó Nagykövet cím adományo-
zása közel tízéves múltra tekint visz-
sza, Jakus-Nagy Mária könyvtáros öt-
lete nyomán jött létre. A cím külön alsó 
és felső tagozaton is azt a szadai diá-
kot illeti meg, aki az adott tanévben a 
legtöbb könyvet kölcsönözte ki – és ol-
vasta el – a Bagolyvár könyvtár kíná-
latából. A győztesek kihirdetésére és 
a jutalmul szolgáló könyvek átadására 
az iskola évzáró ünnepségén kerül sor. 
A 2023/24-es tanév legszorgalmasabb 
olvasói és ezzel az Olvasó Nagykövet 

cím birtokosai Nagy Naomi Bella és 
Szigeti Kristóf lettek. Nagy szeretettel 
gratulálok, legyetek büszkék az olvas-
mányaitokra!

Összeállította: Juhász Vivien könyvtáros

A harmincéves gyűjtőmunka elismerése
A Magyar Néprajzi Társaság minden évben 
ötféle elismerést nyújt át azon személyek 
számára, akik a néprajztudomány vala-
melyik területén kimagasló tevékenységet 
végeznek. Az egyik ilyen díj a Sebestyén 
Gyula-emlékérem, amellyel a legkiválóbb 
önkéntes gyűjtőket tüntetik ki.
 A társaság döntése értelmében 2024-
ben ezt az emlékérmet Du-
lai Sándorné szadai taní-
tónőnek és Szalay Imre 
fazekas- és kályhásmes-
ternek ítélték oda, amelye-
ket  a szervezet közelmúlt-
beli közgyűlésén vettek át. 

„Dulai Sándorné népi hagyo-
mányaink felkutatásában és 
megőrzésében, pedagógus-
ként annak átörökítésében 
folytat pótolhatatlan tevé-
kenységet Szadán, sőt az 
egész Galga mente népi 
hímzésvilágának fenn-

maradásáért munkálkodik” – hangzott 
a méltatás.
 – Nagyon jólesett, hogy a néprajzi tár-
saság méltónak talált a díjra, a harminc-
éves gyűjtőmunkám „megkoronázása” ez. 
És persze megerősít abban, hogy a hagyo-
mányaink átörökítése változatlanul fontos 
ebben a mai modern világban is – mond-

ta lapunknak Éva néni.
 Érdemes felidézni, hogy 
ki is volt a névadó, mi-
lyen örökséget hagyott 
hátra. Sebestyén Gyu-
la 1864. március 7-én 
Szentantalfán született. 
A budapesti tudomány-
egyetemen magyar és né-

met irodalmat, nyelvésze-
tet, esztétikát és magyar 
őstörténetet hallgatott. 
1893-tól a Nemzeti Múze-
um könyvtárának mun-
katársa. Doktori vizsgát 

1901-ben tett, és még abban az évben ki-
nevezték a Magyar Nemzeti Múzeum őré-
vé. 1905-től az intézmény igazgató-őre. 
1897-től a Magyar Néprajzi Társaság fő-
titkára, 1911-től alelnöke, 1917 után el-
nöke, 1920-tól tiszteletbeli tagja. Kuta-
tásait főként a régi magyar irodalom és 
a rovásírás tárgyköreiben végezte, vala-
mint szintén jelentősek a téli néphagyo-
mányokkal kapcsolatos kutatásai. Ne-
véhez fűződik a kibontakozó önkéntes 
néprajzi gyűjtőmozgalom megszerve-
zése. 1916-tól 1919-ig a Magyar Nemze-
ti Múzeum osztályigazgatója. 1946. feb-
ruár 12-én hunyt el.
 A díjazotthoz kapcsolódó hír, hogy az 
általa vezetett Népi Mesterségek Pest Me-
gyei Egyesülete szervezésében Húsz esz-
tendő vígságszerző címmel nyílt kiállítás 
Szada és a környező települések népi mes-
terségeinek termékeiből a Székely Berta-
lan Műteremház Galériában. A bemutató 
július 28-ig megtekinthető. RF
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Június 21-én 61 nyolcadikos 
diák köszönt el a Szadai 

Székely Bertalan Általános 
Iskolától. Új utakra indultak el.

Megható búcsúzás
JUTALOM-
KIRÁNDULÁSOK
Június 7-én diákönkormányzatunk 
egészéves fáradságos munkájáért „cse-
rébe” Budapestre utazott. Úti célunk 
a Fővárosi Állat- és Növénykert volt, 
amelyben különböző programokat néz-
tünk meg, mint például pingvinetetést, 
fókashow-t. 
 Jól éreztük magunkat, kicsit mi ma-
gunk lehettünk, hiszen a diákönkor-
mányzat egy nagy család, egy baráti kör, 
ahol mindig számíthatunk egymásra, 
megoldásokat keresünk felmerült prob-
lémákra. Mindeközben az egyik szemem 
sír, a másik nevet, mert idén búcsúznunk 
kell 8. osztályos képviselőinktől, akik a 
DÖK szíve és lelke voltak, azonban bol-
dog vagyok, hogy sikeres felvételi után 
középiskolai tanulmányaikkal folytatják 
életüket.
 Ezúton is köszönöm szorgos-dol-
gos munkátokat Balla Regina, Varga 
Gvendolin, Delhougne Levente, Dudás Lász-
ló, Kozma Márk és Kiss Gergely!
 Júniusban zajlottak az osztálykirán-
dulások is, valamint iskolánk ismét ju-
talomkirándulásban részesítette kiváló 
teljesítményű tanulóit. Dulai Éva vezeté-
sével helytörténeti túrán vettünk részt, 
amely során Szada kultúráját, történe-
tét és központi helyeit ismerhettük meg. 
Iskolánkból indultunk, majd a Tájház-
ba mentünk, onnan Bíróék kocsmájá-
hoz, amely ma már nyomdaként üzemel, 
majd a Fő térre, a Varga útra, azután a 
Földvár s tovább a trianoni emlékműhöz. 
A Szőlőhegyi játszótéren szusszanhat-
tak diákjaink, majd folytattuk utun-
kat a katolikus temetőhöz, onnan a pol-
gármesteri hivatalhoz, a lenti óvodánál 
lévő Lidianna-emlékkúthoz. A Faluházba 
hozták a nyugdíjasklub kedves tagjai a 
számunkra sütött  palacsintákat, melyet 
boldogan és megérdemelten fogyasz-
tottak gyermekeink. Ezúton is köszönjük 
nekik a fi nomságokat!

Szél Renáta pedagógus 

B úcsúzkodásuk már tíz nappal ko-
rábban, a ballagási teadélutánon 
elkezdődött, melyen mindhá-

rom osztály meglepetésműsorral és apró 
ajándékokkal köszönt el pedagógusaitól. 
A ballagási nap délutánján a feldíszített fo-
lyosókon végigsétáló diákok meghatódva 
léptek be régi tantermeikbe, miközben az 
iskola többi tanulója a zsibongókban és 
az udvaron sorfalat állva búcsúzott tőlük.
 Az ünnepi műsorban verseket és bú-
csúztató beszédet hallhattunk a hetedik 
évfolyamosok előadásában, majd a bal-
lagó diákok búcsúbeszéddel és búcsúda-
lokkal köszöntek el iskolánktól, ami után 

egy-egy szál virággal mondtak köszönetet 
szüleiknek a támogatásért.
 Szathmáryné Szabó Zsuzsa igazgató a 
betegsége miatt sajnos nem tudott részt 
venni a ballagáson, nevében Péter-Sánta 
Henriett búcsúzott idén a nyolcadikosok-
tól. Beszédében külön kiemelte a kitűnő 
tanulmányi eredménnyel végző diákokat, 
akik könyvjutalomban részesültek. Szada 
polgármestere, Pintér Lajos is elköszönt a 
végzős diákoktól, majd Galambos Gábor-
né a Kulturális Alapítvány Szadáért kép-
viseletében értékes könyveket adott át is-
kolánk néhány tanulójának.
 Remélem, hogy ballagó diákjainknak si-
kerül megvalósítaniuk álmaikat, kívánom, 
hogy találjanak rá életük céljára, dolgoz-
zanak érte kitartóan, becsületesen és le-
gyenek boldogok! Bízom benne, hogy soha 
nem feledkeznek meg arról, honnan indul-
tak, hol vannak a gyökereik.
 Új útjaikhoz iskolánk pedagógusai és 
diákjai nevében sok sikert, hitet kívánunk!

Kunya Linda

Iskolánkban 2024. június 19-én gyermek-
napot tartottunk, amely egy közös, jó han-
gulatú táncos bemelegítéssel indult Ondrik 
Tamás hiphoptáncoktató vezetésével. 
 Nagyon sok helyszínen, különböző játé-
kokban próbálhatták ki magukat a tanulók. 
Volt sok egyéni játék, például célba dobás, 

bowling, ugrálóvár stb. Azok is 
jól érezhették magukat, akiknek 
a kézügyessége kiemelkedő, mi-
vel lehetőségük volt papírhajto-
gatásra, kavics- és pólófestésre 
egyaránt. A sok mozgás mellett 
az agyukat is megtornáztatták 
azok, akik a kérdezz-felelek já-
tékban kipróbálták magukat. 
 A felső tagozaton elsősorban 
a csapatjátékoké volt a fő szerep: 
labdarúgó-, röplabda- és ko-
sárlabda-mérkőzések zajlottak. 
Mindeközben a tornateremben 

a teniszezés alapjaival lehetett megismer-
kedni. Ebéd után a délelőtti programokat 
a tanár–diák kosárlabda-mérkőzés zárta, 
ahol a diákokat a 8. évfolyam tanulói kép-
viselték. A mérkőzést, mely döntetlennel 
zárult, lelkes szurkolótábor követte végig. 

Mikolajcsik Mónika pedagógus

Változatos gyermeknap 
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Tartalmas, sok programmal teli júniust tudhatnak maguk 
mögött a Székely Bertalan Óvoda-Bölcsőde óvodásai. Többek

 között évzáró ünnepségeken, kirándulásokon vettek részt. 

A nyár elejére 
a „szórakozás” maradt

Jó hangulatú kirándulásokon vettek részt az ovisok

N éhány csoport június elejére tet-
te évzáró ünnepségét: körjátékok-
kal, énekléssel, mesebemutatással 

színesítették előadásaikat. A három-négy 
óvodában töltött év után sok gyermek kö-
szönt el intézményünktől. Boldog iskolás 
éveket kívánunk nekik!
 Voltak csoportok, amelyek hagyomá-
nyos módon szervezett, és voltak olyanok 
is, amelyek a családok aktív bevonásával 
létrejött, kötetlenebb módon búcsúztat-
ták a nevelési évet. Mindkét forma nagy 
élményt adott a résztvevőknek.
 A gyermekek már izgatottan várták az 
év végi óvodaszintű kirándulást. Úgy tűnt, 
hogy az időjárás keresztülhúzza a tervein-
ket, de végül mindenkinek sikerült az úti  
cél jához eljutnia és egy emlékezetes kirán-
duláson részt vennie. A kiscsoportosok ze-
nélő kisvonattal gurultak le a veresegy-
házi Medveotthonba, ahol megfi gyelték a 
macikat, farkasokat, oroszlánokat és még 
sok-sok különböző állatot. Az ottani erdei 
kisvonattal is tettek egy kört. 
Hazafelé Veresegyház főterén 
megálltak egy fi nom fagylaltra. 
 Az idősebb csoport tagjai 
busszal indultak felfedezni 
Hollókő szépségeit. Számtalan 
program közül válogathattak: 
megtekintették a hollókői vá-
rat, a falu- és a babamúzeumot, 
zoknicsatán vettek részt a vár-

ban, meglátogatták a kézműves nyomdát 
is, mások a népi játszótéren töltötték el az 
időt. Ebédre fi nom házi kenyérlángost kap-
tak a gyermekek bodzaszörppel. Visszain-
dulás előtt még volt idő egy kis hagyomá-
nyos játszótéri játékra is.
 Két csoport a budapesti Tropicariumba 
látogatott el. Megnézték az ott élő cápá-
kat, aligátorokat, egzotikus hüllőket, ki-
sebb majmokat és madarakat. Nagy si-
kert aratott a 12 méter hosszú akvárium 
látványalagútja, ahol karnyújtásnyira le-
hetett megcsodálni a különböző méretű 
cápákat, halakat. A végén a bátrabb gyer-
mekek ráját is simogathattak. 
 Idén is megrendeztük az óvoda családi 
napját a Szadai Sportcentrumban. A sok 
óvodás gyermek és családja felejthetetlen 
délutánt töltött el a 11 állomásos akadály-
versenyen. Az eseményt színesítette a sü-
temény- és zsákbamacskavásár, a tom-
bolasorsolás, majd egy fergeteges Kalap 
Jakab-koncerttel zárult a nap.

 Köszönjük a részvételt, a felajánlott tom-
bolatárgyakat! Sok igazán értékes aján-
dék talált gazdára. Idén a fődíjat Szada 
nagyközség képviselő-testülete ajánlotta 
fel, amely egy 100 ezer forintos Hunguest 
Hotels-es ajándékutalvány volt. A rendez-
vényből befolyt összeg az óvoda alapítvá-
nyát gazdagítja, melyből az év közbeni 
kulturális programokat (néphagyomány-
őrző nap, Márton-nap stb.), a karácsonyi 
ajándékokat, az év végén búcsúzó ovisok 
bábszínházi jegyeit fi nanszírozzák majd. 
Idén nagy teljesítményű porszívókat és 
a fejlesztőszobába szekrényt is kaptunk, 
valamint a családi napunk programjait és 
anyagszükségleteit, a tombolatárgyak egy 
részét is ebből fi nanszíroztuk. Köszönjük 
továbbá az E ON csapatának térítésmen-
tes felajánlását: az „EnergiaKaland” nevű 
eseményük megjelenését tette lehetővé a 
családi napon.
 E hónapban az óvoda és bölcsőde dol-
gozói nevelőtestületi kiránduláson is részt 
vettek. Tata volt a célállomás. Először a Fé-
nyes tanösvényen tettünk sétát, majd a tó-
nál lévő Eszterházy-kastélyt tekintettük 
meg. Ebéd után együtt ültünk fel a város-
néző kisvonatra, így felfedezhettük Tata 
nevezetességeit. Kirándulásunk zárása-
ként fagyiztunk egyet, és sok jó élmény-
nyel feltöltődve indultunk haza.
 Június elején a hagyományokhoz híven 
a gödöllői Alsóparkban rendezték meg a 
Manó Maratont. Óvodánkat sok kisgyer-
mek képviselte. A fi atalabb korosztály szü-
lői segítséggel teljesítette a 400 méteres tá-
vot, míg a nagyobbak már egyedül futottak.  
Az érmen felül többen pólót, plüssfi gurá-
kat nyertek. 
 A nyári gyermekellátást idén a Posta-
köz utcai épületünkbe szerveztük, mert 
a Dózsa György úti oviban megkezdőd-
tek az új épületrészhez kapcsolódó át-
alakítások. Izgalommal teli várakozással 

állunk a ránk váró augusztus 
végi átvétel elé, hiszen a tető-
tér, a konyha és a fejlesztőszo-
bák is átalakulnak, más hely-
re kerülnek.
 Addig is szép nyarat, élmé-
nyekben gazdag kikapcsolódást 
kívánunk minden óvodás gyer-
meknek és családjának!

Dr. Csikós Gellértné főigazgató

OKTATÁS-NEVELÉS

A családi napon is lehetett játszani
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ZÖLD SZADA

Már nem is annyira a hagyomány őrzése miatt, hanem a 
biztonságos élelmiszer-előállítás és a természetes környezet
 megtartása miatt fontos értékelni, számba venni és ösztö-

nözni Szada élelmiszer-termelő kertészeti kultúráját. Soroza-
tunkban ezúttal Szabó György tevékenységét mutatjuk be.

Apáról fi úra öröklődik 
a mezőgazdaság szeretete

Szabó György az élet megpróbál-
tatásai közepette már a technika 
egyik vívmányával, a pacemakerrel 
él együtt. A kapcsolódó életviteli 
tanács az orvosától: minimum há-
rom méterre kerülje el az elektro-
mos nagyfeszültségű forrásokat! 

HASZNOS TANÁCS

S zabó György (illetve Szabó Gyuri, 
ahogy Szadán mindenki ismeri) hat-
éves volt, mikor megtörtént Szadán 

is a „tsz-tagosítás”. Ő már abban a világban 
nőtt fel, amikor az emberek próbáltak egy 
teljesen új gazdasági és technikai szerve-
ződéshez alkalmazkodni. Megtartotta az 
örökölt állattartó gazdálkodást. A tsz-ben 
fogatos volt és mellette iskolatraktoros. Az 
állattartás és a gépesítés ötvözését igyeke-
zett minél színvonalasabban megvalósítani. 
1974-ben minősített, munkagépekkel dol-
gozó traktoros lett. Közben lóval szántot-
ta a kerteket, és tehenet is tartott. Az ál-
lattartás során kihívásként „begyűrűzött” 
a tudomány/technika másik vívmánya: a 
műtrágyahasználat központi szorgalma-
zása. Aki szerves trágyát használt, annak 
talajmintával kellett bizonyítania a talaj 
nitrogénterheltségét. (Évekkel ezelőtt a 
Szadai Biokör a Rákos-patak forrásánál 
vett vízmintáiból az derült ki, hogy a kör-

nyék műtrágyázott mezőgazda-
sági területeiről annyi nitrogén 
folyt a patakba, hogy egy cse-
csemő halálát is okozhatná egy 
pohárnyi forrásvíz!)
 A gazdálkodók generációs 
tapasztalatai szerint a művelt 
területeken belül vegyes kul-
túrával alkalmazkodtak a ter-
mőföld Szadán különösen vál-
tozó tulajdonságaihoz. Ez azt 
is jelentette, hogy a különbö-
ző terményfajták időnként in-
gadozó hozama összességé-
ben kiegyensúlyozva hozta az 
éves terméseredményt. A gyü-
mölcsfák és közöttük a szőlő-, 
a zöldség-, a gabonatábla vál-
tozatos tájat, ökológiai egyen-
súlyt jelentett. A helyi Székely 
Bertalan MGTSZ jól működött, 
jól dolgoztak az emberek, volt 

rozs, búza, zöldség, dinnye. Mégis, a táb-
lásított, monokultúrásan művelt, műtrá-
gyázott és komoly öntözést igénylő gazdál-
kodás következtében Szada egyre jobban 
elsivatagosodott.
 – Hogyan tovább? – kérdeztük Danit, 
Gyuri négy fi a közül a legfi atalabbat, aki 
felvállalta, hogy folytatja a családi hagyo-
mányt, a mezőgazdasági tevékenységet. 
 – Üljünk be a kerti medencébe és él-
vezzük a pihenést, mert egy-két generá-
ció után már ugyis elpusztul ez a Föld

– mondta szarkasztikusan. – Nem! Inkább 
ébresztő mindenkinek!
 A keserűség szerencsére mégsem uralta 
el teljesen a fi atalembert, hiszen az egyik, 
pár hónapos gyermeke rugdalózik a baba-
kocsiban, míg a másik, a négyéves Milán 
büszkén vezetett körbe a zöldségeskert-
ben, a baromfiudvarban, a disznókhoz

– és vagányan felült a traktorra, mert egy-
szer majd azt vezetni fogja! 

 Igen, talán ez a remény maradt, hogy le-
hetőség szerint átadjuk gyermekeinknek 
azt az életformát, amelyben egy kisebb-
nagyobb családi, baráti közösségen belül 
megvan a helye a saját ennivaló megter-
melésének, elkészítésének, és nagyra érté-
kelt szerepe van azoknak a családtagoknak, 
akik ezt végzik. Ez nemcsak a felnövekvő 
generációnak, de a „kiöregedő” nagyszü-
lőknek is egyformán fontos. 
 – Mindenkire szükség van! – vallja Sza-
bó Gyuri. Életének üzenetét nem kell meg-
magyarázni, hiszen Szada legtöbb közös-
sége ismeri őt…   Gombos Ilona (Szadai Biokör)

Szabó György (jobbra) és követői, fi a és unokája

Minden négyzet-
centimétert kihasználnak

 Fo
tó:

 Bi
ok

ör
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HITÉLET

Péterfi llérek jótékony célra
A Magyar Katolikus Egyház június 29., azaz 
Szent Péter és Pál apostolok ünnepe utáni

 első vasárnapon, június 30-án tartotta
 a péterfi llérek gyűjtését az ország katoli-

kus templomaiban, így a szadaiban is.

Közösségünk ünne-
pi szentmisével, zsolozs-
mával és egy kis kiállí-
tással emlékezett meg 
templomunk felszente-
lésének 230. évforduló-
járól. Kelemenné Boross 
Zsuzsa segítségével iga-
zán gyönyörű kiállítás 
valósulhatott meg, a be-
mutatott képeken fel-
idéztük a templom és a 

közösség elmúlt éveit. A 
Szadai Római Katolikus 
Egyházközség közös-
ség tagjai és vendége-
ink örömmel csodálták 
meg a kiállított tárgyakat 
és keresték felmenőiket 
a régi képeken. Köszön-
jük mindenkinek a mun-
káját, aki széppé tette az 
ünnepünket!

Borbáth Gábor akolitus

ÜNNEPI KIÁLLÍTÁS

A hívek a Ferenc pápá-
nak felajánlott támo-
gatással segíthetik az 

egyetemes katolikus egyház 
karitatív jelenlétét világszer-
te. Az ukrajnai háborús hely-
zet, illetve a többi fegyveres 
konfl iktus és az egyéb nehéz-
ségek egyre sürgetőbbé teszik, 
hogy tettekkel, látható jelek-
kel is segítsük a szentatya te-
vékenységét, az egész világra 
kiterjedő karitatív misszió-
ját. Tavaly a Magyar Katoli-
kus Egyház 78 millió forint-
nyi adományt küldött a pápa 
céljaira.

 Az úgynevezett péterfi llérek 
gyűjtése a 8. században indult 
el, amikor az újonnan meg-
tért angolszászok önkéntes 
hozzájárulást küldtek a szent-
atyának. Ekkortól alakult ki 
a „Denarius Sancti Petri” ado-
mányozása, amely a középkor-
ban általánossá vált a konti-
nentális Európa országaiban 

is. Noha a reformáció korá-
ban elmaradt a péterfi llérek 
gyűjtése, a 19. században új-
raéledt a szokás, majd 1870 és 
1929 között a Vatikán egyetlen 
bevételi forrásává vált. Több 
évtizedes kényszerű szünet 
után Magyarországon 1993-
ban indult újra a gyűjtés.

forrás: MKPK 

Hagyományos 
adományok

Hirdetés
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Évközben ismét volt okunk ünnepel-
ni! A 2022/23-as Pest vármegyei IV. 
osztály Keleti csoportjának gólkirálya 
csapatunk tagja, Tóth Benedek lett 
30 góllal, az elismerést az MLSZ Pest 
vármegyei igazgatóságának díjátadó 
ünnepségén idén tavasszal vette át. 
Ezúton is gratulálunk neki, én nagyon 
büszkék vagyunk rá! Az 2023/24-es 
bajnokság utolsó hazai mérkőzésén 
a csapat legidősebb játékosától, az 
53 évével igencsak veteránnak szá-
mító Agócs Lacitól búcsúztunk és kö-
szöntük meg a csapatért tett erőfe-
szítéseit. Laci úgy döntött, hogy nem 
kívánja tovább folytatni a felnőtt csa-
patban, de nem a kora miatt, hanem 
az évek alatt összeszedett kisebb-na-
gyobb sérülések miatt nem. De a to-
vábbiakban is marad a klubnál és to-
vább erősíti az öregfi úk-csapatot. 
Lacit példaképként állítottuk a csa-
pat elé, szolgáljon jó példával a jövő 
generációjának!

I. OSZTÁLY:
 1. Dunaharaszti MTK 79 pont
 2. Gödöllői SK 76
 3. FÉMALK-Dunavarsány 50
II. OSZTÁLY, ÉSZAKI CSOPORT:
 1. Pomáz ICO-SE 81
 2. Maglód TC 74
 3. Csömör KSK 60
II. OSZTÁLY, DÉLI CSOPORT:
 1. Diósdi TC 70
 2. Aranyszarvas SE 68
 3. Ráckeve VAFC 66
III. OSZTÁLY, ÉSZAKI CSOPORT:
 1. Leányfalui SE 73
 2. Pilisvörösvári UFC 65
 3. Gödi SE 52
III. OSZTÁLY, DÉLNYUGATI 
CSOPORT:
 1. VKK Tököl 65
 2. Hernádi FKSE 54
 3. Taksony SE 50
III. OSZTÁLY, KELETI CSOPORT:
 1. Tápiószelei SE 65
 2. Csomádi KSK 64
 3. Zsámboki SE 56
 (6. Szadai SE 39)

MENT, DE MARADT

VÉGEREDMÉNYEK

SZADAI SPORT

Újoncként a középmezőny élén
Méltán lehetünk büszkék a szadai felnőtt labdarúgó-

csapat Pest vármegye III. osztálybeli szereplésére.
 A 2023/24-es bajnokság végére – őszi szezonhoz 

képest két helyet javítva – a 6. helyet sikerült 
megszereznünk a tizennégy csapatos mezőnyben.

A bajnokság tavaly őszi kezdetén nem 
volt komoly elvárás a csapattal szem-
ben. Legyen ez egy tanulóév, szerez-

zünk tapasztalatot, próbáljunk meg a saját 
játékunkra koncentrálva minél több pontot 
szerezni és a tabellán minél előbb végezni – 
ezt volt a „cél”. Ez az őszi szezon végére a 8. 
helyhez volt elegendő, de bíztunk benne, hogy 
egy jó tavaszt produkálva képesek leszünk 
előrébb lépni. Januárban elindultuk a hagyo-
mányos futsalhétvége-tornán. A futsal egy 
merőben más játék(rendszer), de a felkészü-
lési időszakban ez remek alkalom volt arra, 
hogy ne essünk ki a ritmusból. Csoportelső-
ként jutottunk tovább, majd a nyolcaddöntőt 
követően búcsúztunk. Visszatértünk a nagy-
pályára, és a felkészülést folytatva hat mér-
kőzést játszottunk magasabb vagy velünk 
azonos osztályban szereplő együttesekkel. 
A mérkőzéseken nyújtott teljesítményünk 
méltán adott okot a bizakodásra. 
 A márciusi rajt jól sikerült, egyre maga-
biztosabban, az ellenfeleknek sokszor san-
szot sem adva, nagyszerű támadó felfogá-
sú játékkal gyűjtöttük a pontokat. És akkor 
jött a feketeleves: az ötödik fordulóban már 
a negyedik alapembert veszítettük el komoly 
sérülés miatt. Ez gyökeresen megváltozta-
tott mindent, hiszen nem tudtuk pótolni a 
meghatározó játékosokat. Ezért más irány-
ból közelítettük meg a problémát. A csapatot 
kellett úgy átszerveznünk – feladva a meg-
szokott, jól bevált támadó stílust –, hogy a 
lehető legtöbbet tudjuk kihozni magunkból. 
Kemény feladatnak bizonyult, hiszen merő-
ben más rendszert, taktikát kellett kidolgoz-
ni a bajnokság közepén, akkor, amikor a ta-
bellán előttünk lévő ellenfelek vártak ránk. 

Arra törekedtünk, hogy egy stabil védekező 
játékot játszva, gyors kontrákat kidolgozva 
minél eredményesebbek legyünk. Ám ez nem 
mindig jött be, több olyan mérkőzésen ve-
szítettük pontot vagy pontokat, amelyeken 
volt esélyünk a győzelemre. 
 Összegezve: nincs okunk a szomorkodásra, 
hiszen újoncként a középmezőny élén végez-
tünk. Ha nincsenek a sérülések és nem kel-

lett volna stílust váltanunk, akkor a 4. vagy 5. 
hely reálisabb lett volna egy olyan mezőny-
ben, amelyben hozzánk képest több rutino-
sabb csapat is szerepelt.  
 A hazai mérkőzéseket általában egyre 
nagyobb számú közönség előtt játszottuk 

– köszönet érte! Ám nemcsak a mi nézőink 
látogattak ki a találkozókra, hanem az el-
lenfeleket is olykor népes szurkolótábor kí-
sérte el. Sajnos nagy hiányossága a létesít-
ménynek, hogy a szurkolók számára nincs 
megfelelő lelátó, ezért szeretnénk, ha meg-
épülne egy 200-300 fős nézőtér. Ennek ér-
dekében folyamatosan fi gyeljük a pályázato-
kat, illetve egyeztetünk az önkormányzattal 
az egyéb lehetőségekről.
 Szeretnénk minél hamarabb a másod-
osztályba kerülni. Látva az eredményin-
ket, a fejlődést, illetve a szadai létesítmény 
színvonalát, sok játékos keres meg minket, 
hogy szívesen csatlakozna hozzánk ennek 
érdekében. De a hosszú távú cél, hogy mi-
nél több saját nevelésű labdarúgót építsünk 
be a felnőttcsapatba. Ennek megvan a reális 
esélye, az átmenet érdekében pedig az idén 
ősszel szeretnénk elindítani az U19-es kor-
osztályt is. Hajrá Szada!

Molnár Attila szakosztályvezető

Fo
tó:

 Sz
ad

ai 
SE

Összességében jó évet zárt a csapat, folytatás szeptemberben
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